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A TARTALOMBÓL

Szendehelyi Ákos, ci-
vilben filozófus hallgató, 
a nyilvánosság számára 
feltörekvő, tehetséges költő 
már két órája bámulta a szá-
mítógép képernyőjét. Az ifjú 
titán, akinek ujjai alatt más-
kor izzottak a billentyűk, aki 
az ÉS tavaly év végi szavazá-
sán elnyerte az Arany Penna 
díjat, most egy mondatot is 
képtelen volt leírni. Úgy ült 
ott, mintha nem is ő lenne 
az, akivel külön műsort 
készített az M1 „Amikor én 
még kissrác voltam” című 
kulturális magazinja, mint-
ha nem ő nyerte volna meg 
a Nők Lapja által kiírt Ki a 
Legsármosabb Férfi Költő? 
verseny első helyét. 

Nézett, nézett ki a fe-
jéből, amiben rímek he-
lyett most legfeljebb rémek 
csapongtak ide-oda. Mitől 
költő a pénzköltő? – kér-
dezte magától, és rémülten 
konstatálta, hogy a széke 
emelkedni kezd, s pár pil-
lanat múlva, kezét feje fölé 
nyújtva kényelmesen eléri a 
plafont. Arra még volt ideje, 
hogy megállapítsa, elkelne 
már egy tisztasági festés, 
majd elájult.

Szendehelyi Ákos verí-
tékben úszva riadt fel rossz 
álmából, aztán átlendülve 
kezdeti ijedtségén máris 
jegyzetfüzete után kapott. 
Nagy elánnal kezdett mun-
kához, talán egy újabb re-
mekmű készítésébe fogott, 
amit a következő lapszám-
ban már közlünk is. 

Ha megüti a mércét.
Jércze Ágoston



4  www.hallgato.com 2015. NOVEMBERHÍREK – www.unideb.hu

Agrár-együttműködés 
A kutatások összehangolására kötött együttműködési meg-

állapodást a DE Agrártudományi Központja három határon túli 
kutatóintézettel. Az intézetek tevékenysége szerteágazó, ezért az 
együttműködés a mezőgazdasági kutatás számos részfeladatát öleli 
fel. A négy ország agrárkutatói elsősorban korszerű talajművelési 
technológiák kidolgozásában, a szaktanácsadás fejlesztésében, 
általuk kifejlesztett növényfajták közös vizsgálatában működnek 
együtt, de közösen pályáznak intézeteik műszerfejlesztésére, publi-
kációk megjelenttetésére és rendezvények tartására. A munkában az 
egyetem Gazdaságtudományi Kara is részt vesz. – A megállapodás 
révén a konzorcium hatékonyabban tudja kihasználni egyesített erő-
forrásait, és pályázatokon is sikeresebben vehet rész – hangsúlyozta 
Komlósi István főigazgató. A dokumentumot az Agrártudományi 
Központ, a Gazdaságtudományi Kar, a nyitrai Országos Élelmi-
szeripari és Mezőgazdasági Centrum, az Ukrán Nemzeti Agrártu-
dományi Akadémia Kárpátaljai Állami Mezőgazdaság Nagybaktai 
Kísérleti Állomása és a Román Mezőgazdasági Kutatóintézet livadai 
kísérleti állomásának a képviselői írták alá november 4-én.

Csikai Gyulát köszöntötték
Kollégái, pályatársai, barátai ünnepelték 85. születésnapján 

a Kossuth Lajos Tudományegyetem korábbi rektorát. – Csikai 
professzor kimagasló szakmai tudása megkérdőjelezhetetlen, 

nem véletlenül nyilvánította 
az Európai Fizikai Társaság 
történelmi emlékhellyé a debre-
ceni Atommagkutató Intézetet, 
ahol 1956-ban Csikai Gyula 
és Szalay Sándor béta-bomlási 
eseményeket fényképezett le 
egy ködkamrában. A neutrínó 
létezésének megerősítésével a 
kísérlet hozzájárult a modern 
fizika megalapozásához – hang-
súlyozta köszöntőjében Fülöp 
Zsolt, az MTA Atommagku-
tató Intézetének igazgatója az 
Atomki előadótermében tartott 
október 28-ai ünnepi szeminári-

umon. A Debreceni Egyetem részéről Trócsányi Zoltán egyetemi 
tanár, a Fizikai Intézet igazgatója, a Kísérleti Fizikai Tanszék 
vezetője köszöntötte az ünnepeltet, aki 1981 és 1987 között volt 
a Kossuth Lajos Tudományegyetem rektora. – „Tanszékvezetői 
unokájaként” köszöntöm Csikai professzort, aki Szalay Sándor 
utódaként 28 éven át igazgatta a Kísérleti Fizikai Tanszéket, új 
neutronfizikai kutatásokat honosított meg, és soha nem látott 
méretűre fejlesztette az intézetet, a fénykorban 44 munkatárs 
dolgozott a tanszéken.

Jubilál a DExpo
A Debreceni Egyetem november 18–19-én tizedik alkalommal 

rendez nyílt napokat, amelyre az intézmény iránt érdeklődő közép-
iskolásokat várják. A kétnapos rendezvény célja, hogy megmutassa 

a leendő egyetemistáknak, 
milyen lehetőségek várják 
őket az intézményben, ha az 
egyetemet választják tovább-
tanulásuk színhelyéül. Az 
egyetemen 2016 szeptembe-
rétől várhatóan 14 karon, 62 
alapszakon, 73 mesterszakon, 
5 osztatlan képzésben és 14 
felsőoktatási szakképzésben 
tanulhatnak majd a diákok. 
A karok és a képzések bemu-
tatásán túl az idelátogatók 
ízelítőt kaphatnak külföldi 
ösztöndíj-lehetőségekről, va-
lamint sport- és szabadidős 

programokból is. A diákok és szüleik campustúrán ismerhetik 
meg az egyetem épületeit, fontosabb helyiségeit. Az Egyetem téri, a 
Böszörményi úti és a Kassai úti campusok között menetrend szerinti 
busz szállítja majd az érdeklődőket. A rendezvényre hat megyéből 
és a határon túlról több ezer látogatót várnak a szervezők.

Németalföld emléke
A Magyar Tudomány Ünnepe alkalmából rendezett konferenciát 

az egyetem Bölcsészettudományi Kara a DAB Székházban novem-
ber 6-án. A Németalföld emléke Magyarországon – Magyar–né-
metalföldi találkozási pontok című tudományos rendezvényen két 
szekcióban tartottak előadásokat a DE történészei és az ország neves 
szakemberei. A tanácskozást a BTK Néderlandisztika Tanszéke 
szervezete meg két kutatócsoport részvételével. – Ez a konferencia 
jó példa a különböző tudományos műhelyek együttműködésére. A 
tematikailag jól összeválogatott előadások teljes képet adnak a né-
metalföldi–magyar kapcsolatokról, melyek alapját képezhetik egy új 
kötetnek – mondta Papp Klára, a Bölcsészettudományi Kar dékánja. 
A konferencián szó volt többek között „a burgundi örökségről”, a 
15. századi németalföldi klerikusokról a magyar káptalanokban, a 
17. század végi holland könyvtárkultúra magyarországi kálvinista 
recepciójáról és az Utrechti Egyetemről is.
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Gyakornok program
A biogazdálkodással és biotermékek előállításával ismerkedtek 

meg a Debreceni Egyetem határon túli hallgatói a szakminisztérium 
programján. A Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környe-
zetgazdálkodási Kar Nagyváradi Partiumi Keresztény Egyetemre 
kihelyezett mezőgazdasági mérnök szakos hallgatói először vettek 
részt a Földművelésügyi Minisztérium által szervezett gyakornok 
programban októberben. A DE diákjai a Sapientia Erdélyi Ma-
gyar Tudományegyetem és a Budapesti Corvinus Egyetem zentai 
kihelyezett tagozatának hallgatóival együtt egy hetet töltöttek el 
Hernádszentandráson, ahol új szakmai tapasztalatokat szerezhettek 
a biogazdálkodás, a biotermékek előállítása és értékesítése területén. 
A program részeként borászati ismeretekből is ízelítőt kaptak a 
hallgatók. A Soós István Borászati Szakképző iskola tangazdasá-
gát, feldolgozó üzemét és pincéjét Mátyus Imre mutatta be, majd 
a Törley Pezsgőgyárban tartott előadást, ahol Európa legnagyobb 
töltőképes hordóját is megnézték a fiatalok.

Kitüntetett egyetemi tanárok
Debrecen Megyei Jogú Város közgyűlése azokat a polgárait köszönti október 23-án, akik kimagasló értékeket hoztak létre a 

tudomány, a művészet, az egészségügy, a szociális tevékenység, a sport vagy az építészet területén. A Debrecen Város Hatvani-díja 
elismerést a közgyűlés azon személyeknek ítéli oda, akik a város fejlesztése érdekében a természettudományok, a gazdasági élet, 
az egészségügy, a szociális tevékenység, az idegenforgalom és a környezetvédelem területén kiemelkedő tevékenységet fejtettek ki. 
Ebben az évben a közgyűlés Debrecen Város Hatvani-díját adományozta Kovács Bélának, a Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi 
és Környezetgazdálkodási Kar Élelmiszertudományi Intézet vezetőjének, egyetemi tanárnak, valamint Trócsányi Zoltán akadémi-
kusnak, a Természettudományi és Technológiai Kar tanszékvezető egyetemi tanárának.

KULTerdő
Az országos hírű, de főképp egykori és jelenlegi debreceni 

egyetemisták által szerkesztett KULTer.hu kortárs kultúrportál 
2010 szeptemberétől napi frissüléssel ad helyet a kortárs irodalmi 
és vizuális kultúrához, valamint a popkultúra legfrissebb izgalmas 
jelenségeihez kapcsolódó szövegeknek. A portál által a Nagyerdei 
Víztorony H2O Galériájában indított KULTerdő sorozat is az 
összművészetiség jegyében bontakozik ki, telt házas eseményekkel 
a szemeszter elejétől. November 24-én (kedden) 20.00-tól ezúttal 
a megújult felületet kapó KULTer.hu-t mutatják be az idén ötéves 
szülinapját ünneplő lap szerkesztői. A portál főszerkesztője, Áfra 
János beszélget Marno János Babérkoszorú-díjas költővel, majd 
az est további részében felolvas a KULTer.hu szerzői közül Juhász 
Tibor, Keller Ilka, Kovács Edward, Magolcsay Nagy Gábor, Novák 
György, Nyirán Ferenc, Nyilas Atilla és Papp-Für János, akiknek 
Papp Sándor, az oldal főmunkatársa tesz fel egy-két aktuális kérdést. 
Az este zárlatát adó chill out zenei világáról Forgotten Dreams és 
Kisszántó gondoskodnak, s közben versrészlet-vetítéses válogatás 
lesz látható az elmúlt 5 év megjelenéseiből.

Óvodapedagógia
A régió óvodapedagógusai számára szervezett szakmai napot 

a Debreceni Egyetem Gyakorló Óvodája október 4-én Hajdúbö-
szörményben. Az egész napos rendezvényen csaknem százötven 
szakember vett részt, akik betekintést nyertek az óvoda tíz cso-
portjának szakmai munkájába, mindennapi életébe. Megismer-
hették az ott folyó változatos tevékenységeket és a legkorszerűbb 
oktatási-nevelési módszereket. Előadásokat hallhattak továbbá 
a tanfelügyeletről, a pedagógusminősítésről, valamint a vers és 
mese megválasztásának felelősségéről az óvodában. Öt szekcióban 
gyűjthettek gyakorlati tapasztalatot az egyéni és mikrocsoportos 
képességfejlesztésről – a szenzomotoros fejlesztésről, a képesség-
fejlesztésről az „Okoskockával”, valamint a sakkal. Délután pedig 
módszertani filmeket tekintettek meg és elemeztek.
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Alap- és mesterképzési szakok indítását is tervezi a Debre-
ceni Egyetem a Kisvárdán létesítendő közösségi felsőokta-
tási képzési központban.

– Az elmúlt hónapokban elvégzett munka célja a kihelyezett 
képzéshez szükséges feltételek előkészítése volt: felmértük a régió 
adottságait, egyeztettünk a térség vállalataival az iparági igényekről, 
s ennek nyomán alkottuk meg az intézmény oktatási és képzési 
profilját, mely az agrár-, az élelmiszer-, a gazdaság- és az orvostudo-
mány határterületén helyezkedik el – jelentette be Szilvássy Zoltán 
rektor a Kisvárda Közösségi Főiskola létrehozásához kapcsolódó 
projekt október 28-ai tájékoztatóján a Debreceni Egyetemen.

A rektor kifejtette: a pályázathoz kapcsolódóan felmérték az 
akkreditációs igényeket, s ennek megfelelően elkezdték a folya-
mat előkészítését, kijelölték a kutatási területeket, illetve azokhoz 
kapcsolódóan kutatói ösztöndíjprogramot hirdettek meg.

Kihelyezett képzések Kisvárdán
– Nagyon sikeres volt a közösségi főiskola kutatási területeihez 

kapcsolódóan kiírt pályázat, 16 pályamű érkezett fiatal kutatóktól 
– közölte Szilvássy Zoltán.

Pető Károly dékán, a projekt szakmai vezetője elmondta, hogy 
a kezdeményezés célja a gazdaság fejlesztése Kisvárda térségében, 
amely a DE oktatási és kutatási potenciálján alapul.

– Egyetemünk kapacitása lehetővé teszi, hogy alapképzések is 
indulhassanak a kihelyezett képzési helyszínen, valamint egy új, 
akkreditált mesterképzést indítanánk az élelmiszertudomány és a 
gyógyturizmus határterületén, az agroturizmusban – hangsúlyozta 
Pető Károly.

Zichyné Belinszky Katalin, a Kisvárda Első Közösségi Főiskola 
Nonprofit Kft. ügyvezetője felidézte, hogy idén február végén kötött 
háromoldalú megállapodást az egyetem, Kisvárda önkormány-
zata és a nonprofit kft. a közösségi felsőoktatási képzési központ 
létrehozásáról, melynek többek között olyan szeniorprofesszorai 
lesznek, mint a xenohormézis elismert kutatója, Philip L. Hooper, 
a Coloradói Egyetem professzora, Szilvássy Zoltán professzor és 
Vígh László akadémikus, az MTA Szegedi Biológiai Kutatóközpont 
Biokémiai Intézetének kutatója. – Kisvárdán megfelelnek a feltételek 
a közösségi felsőoktatási képzési központ elindításához, nyolc évre 
kaptunk egy ingatlant – tájékoztatott az ügyvezető.

Leleszi Tibor, Kisvárda polgármestere kiemelte, hogy az elmúlt 
négy-öt évben hatalmas fejlődésen ment keresztül a település, ugyan-
akkor a fiatalok megtartásához megfelelő intézményekre is szükség 
van. – Hétezer diák tanul Kisvárdán, közül négyezer középiskolás, ha 
őket meg tudjuk szólítani, akkor létrehozhatunk egy új generációt, 
amelyik innovatív módon járul hozzá a város jövőjéhez.

unideb.hu - TPL

A Debreceni Egyetemen 2003 óta végeznek csontvelő- 
transzplantációt saját csontvelőből vagy perifériás vér 
őssejtjeiből (autológ kezelés). A közelmúltban hajtották 
végre a félezredik sikeres beavatkozást, ennek alkalmából 
tartottak tudományos ülést a főépületében november 
2-án. A csontvelő-transzplantáció mások mellett a vér-
képzőszervi betegségekben, autoimmun betegségekben, 
egyes tumorokban szenvedő betegek számára nyújthat 
terápiás megoldást. 

– Nagyszerű teljesítmény 2003 óta a Debreceni Egyetemen 
elvégzett ötszázadik csontvelő transzplantáció. Az egészségipar az 
egyetem kiemelt fókuszterülete, melynek része az élelmiszeripar, az 
orvosiműszer-gyártás, a betegellátás és a sejtterápia is. Ez utóbbi a 
betegellátás és a gyógyszeripar sajátos mezsgyéjén helyezkedik el, 
hiszen az autológ csontvelő-transzplantációhoz szükséges készít-
mények gyártása is az egyetem laboratóriumában történik – emelte 
ki Szilvássy Zoltán rektor a tudományos ülésen.

A rektor arról is szólt, hogy a jövőben más betegségek terápiájára 
is szeretnék kiterjeszteni az eljárást. Példaként említette a diabéte-
szes lábat vagy a szőrsejt-transzplantációt.

Papp László, Debrecen város polgármestere köszöntőjében 
leszögezte: a város jelene és jövője összefonódik a DE tudományos 

„Ajándék” ezer év
teljesítményével. A város gazdasági fejlődésének hajtómotorja az 
egyetemen végzett tudományos munka, amely folyamatos növeke-
dési lehetőséget és perspektívát jelent, és a város megtartó erejét is 
növeli a friss diplomások körében.

Illés Árpád, a Hematológiai Tanszék vezetője előadásában bete-
kintést nyújtott az autológ csontvelő-transzplantáció menetébe is. 
Elmondta: az előzetesen levett őssejtet a betegbe a nagy dózisú ke-
moterápiás kezelések után ültetik vissza, ez segíti a teljes gyógyulást, 
és nem csak tünetmentességet eredményez. Ausztriától keletre csak 
Debrecenben működik ilyen nemzetközi minősítésű laboratórium, 
ahol a transzplantációhoz szükséges készítményeket úgynevezett 
GMP gyógyszergyártási körülmények között állítják elő.

Az egyetemi tanár hozzátette: amikor azonban a csontvelő is 
érintett a betegségben, akkor a más donortól származó csontvelő 
nyújthat segítséget, ez az úgynevezett allogén transzplantáció. Ilyen 
eljárást felnőtteknél jelenleg azonban csak Budapesten végeznek, 
ám Debrecenben is minden szakmai és strukturális feltétel adott 
lenne hozzá.

Udvardy Miklós, a Belgyógyászati Intézet Transzplantációs 
Részlegének egyetemi tanára hangsúlyozta: 2003 óta a klinika 
betegei összességében több mint ezer évet nyertek a csontvelő-
transzplantációnak köszönhetően.

unideb.hu - DO
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EÉ: – Akkor beszélgettünk legutóbb, amikor lejárt az elnöki man-
dátumod a Hallgatói Önkormányzatok Országos Konferenciájánál. 
Akkor azt mondtad, hogy örülsz a váltásnak, hiszen így több időd 
jut majd a debreceni feladatok ellátására. Mi valósult meg az akkor 
terveidből?

– A leköszönés után végre újra maximális erőbedobással dol-
gozhatok a Debreceni Egyetem és hallgatói érdekében. A napok-
ban kiegészült a Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzatának 
elnöksége, így újra teljes létszámmal láthatjuk el a felmerülő 
feladatokat. A HÖOK elnöki tisztségem lejárta természetesen nem 
jelenti azt, hogy az országos eseményeket ne kísérném figyelem-
mel, hiszen a hallgatói érdekképviselet a szakpolitikai egyeztetések 
folyamatos követését is jelenti. A HÖOK Észak-alföldi Régiójának 
tagintézményei, vagyis a Nyíregyházi és a Szolnoki Főiskolák és 
a Debreceni Egyetem hallgatói képviseletei engem választottak 
meg a régió elnökévé, amely egyben választmányi tagsággal is jár. 
Ezen a fórumon első kézből tájékozódhatok a felsőoktatás-politika 
legfrissebb fejleményeiről.
EÉ: – Melyek a legfontosabb fejlemények országos szinten?

– A gólyatáborokkal kapcsolatos jogszabályi környezet válto-
zása az utóbbi hetek, hónapok egyik meghatározó témájává vált. 
Ez jó pár felsőoktatási intézményben komoly változtatásokat 
tesz szükségessé a helyi szintű szabályozásban, hiszen eddig nem 
volt konform az elvárásokkal. Debrecenben viszont eddig is jól 
működő szabályok mellett rendeztük meg a gólyatábort, így az itt 
kidolgozott eljárási metódus az országos szabályozási rend egyik 

mintájaként szolgált. A debreceni szervezőcsapat az idei évben 
is mindent megtett annak érdekében, hogy az elsőévesek kultu-
rált, egyetemi polgárhoz méltó körülmények között tölthessék 
egyetemi éveik első napjait. Szerencsére egy-két kisebb balesetet 
leszámítva idén sem történt semmi rendkívüli, a tábor eseményei a 
tervezett rend szerint zajlottak le. A legtöbb problémát egyébként 
ebben az évben a táborban nagy létszámban „részt vevő” darazsak 
okozták, de szakember segítségével végül sikerült megelőzni a 
nagyobb kalamajkát.
EÉ: – A Debreceni Egyetem arról is híres, hogy fejlesztéseinek egy 
részét a hallgatók finanszírozzák. Idén milyen célok megvalósítását 
tervezitek?

– A Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzata hosszú évek 
óta elkötelezett a környezetvédelemmel kapcsolatos beruházások 
mellett. Kertrajongóként nagy örömmel vettem, amikor sor került 
a madárbarát egyetemi campusok kialakítását célzó program bein-
dítására. Ennek keretében tanösvény épült, télen pedig az egyetemi 
madáretetőket is folyamatosan töltik a DEHÖK Környezetvédelmi 
Bizottságának elhivatott tagjai. Velük egyébként a Böszörményi úti 
campuson újonnan kialakításra került Zöld Pont közösségi térben 
is lehet találkozni. A tematikus szoba célja, hogy rámutasson a 
környezettudatos élet, a környezetvédelem jelentőségére.
EÉ: – Más úton is próbáljátok támogatni a környezetvédelmet?

– Igen, néhány héten belül kezdődik az UniBike egyetemi 
kerékpár-kölcsönzési rendszer próbaüzeme. Az egyetem négy 
campusán összesen kilencven kerékpárral került megvalósításra 

Interjú Körösparti Péterrel, a Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzatának elnökével

Stabil fejlődéssel szolgálni a közösséget
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a program első üteme, amelyet igény és pozitív visszajelzések ese-
tén újabb fejlesztések is követhetnek. A bérbicikli-rendszer a világ 
számos pontján sikeres, reményeink szerint itt is megkedvelik majd 
az egyetemi polgárok ezt a lehetőséget. Így felgyorsulhat a közle-
kedés az egyetemi campusok között is, hiszen a bicikliket bármely 
campuson elhelyezett gyűjtőhelyen le lehet parkolni. A rendszert 
majd a Hallgatói Kapcsolatok és Szolgáltatások Központja fogja 
üzemeltetni. Az UniBike nevet és a rendszer logóját a hallgatók 
számára a nyáron kiírt pályázat eredményeként választottuk ki, 
a nyertes a rendszer átadási ünnepségén veheti át a DEHÖK által 
felajánlott díjat.
EÉ: – A campusok közötti átjárás másként is gyorsul mostanában…

– Így van, a Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzata 
messzemenőkig támogatja az Egyetem egységét kifejező minden 
lépést. Fontos, szimbolikus gesztusnak érzem például a hajdani 
Kossuth Lajos Tudományegyetem és a Debreceni Orvostudomá-
nyi Egyetem közötti kerítés még álló falszakaszának elbontását. 
Egy szép, virágokkal díszített park áll majd a helyén, amely újabb 
pihenőhely lehet a hallgatóknak is. Ezzel a szimbolikus gesztussal 
is tovább erősödik a karok közötti harmónia, amit a Debreceni 
Egyetem Hallgatói Önkormányzata alakulása óta próbál megvaló-
sítani. Végre megvalósul a két korábbi campus autós úthálózatának 
összekötése is, ami megkönnyíti a közlekedést a környéken.
EÉ: – A karok közti együttműködés más formában is megvalósul: 
az utóbbi hetekben 14 karon zajlottak le a hallgatói önkormányzati 
választások.

– Így igaz, büszkék vagyunk rá, hogy minden karon érvényes 
és eredményes választásokat tartottunk. Az Egyetem vezetése 
felügyeletével lezajlott választások következtében sok helyütt 
megújult a hallgatói képviselet. A stabilitás és a folyamatos fejlődés 
biztosítja a Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzatának si-
kerességét. Az országos érdekképviselet elnökeként azt láthattam, 
hogy ebben a kis országban számtalan modell alapján működnek 
hallgatói önkormányzatok. Nem láttam azonban sikeresebbet 
a debreceni modellnél. Én mindig büszkén szolgáltam ezt az 
intézményt, hiszen láthattam, amint az egyetemi vezetés közös 
munkájának gyümölcseként fejlődik, épül-szépül környezetünk, 

intézményünk sikert sikerre halmoz. Úgy vélem, hogy egy ilyen 
intézményben tanulmányokat folytatni minden egyetemistának 
hatalmas lehetőség: kiterjedt tudományos és oktatási élet, szak-
mai kapcsolatok, vállalati és hivatali együttműködések, páratlan 
gazdagságú szolgáltatási paletta várja az ide érkező hallgatókat. 
Egy ilyen intézményben folytatott tanulmányok eredményeként a 
nálunk végző hallgatók eredményesebbek lehetnek kortársaiknál. 
Úgy vélem, egy hallgatói érdekképviselet akkor tekintheti sikeres-
nek magát, ha ezt tudja az itt tanulóknak biztosítani. Stabilitás és 
fejlődés, együttműködés az intézményvezetéssel: ezek az értékek 
határozzák meg munkánkat a jövőben is.

Ölveti László

HÁTTÉR
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Duális képzések, szakmai modulok, 
tananyagfejlesztés: néhány a Debre-
ceni Egyetem gyakorlati képzéseinek 
hatékonyságát javító intézkedések-
ből.

– Kormányzati elvárás, hogy a felsőok-
tatási intézmények olyan szakembereket 
képezzenek, akik képesek megfelelni a 
munkaerő-piaci igényeknek. Ez kihívást 
jelent, hiszen az egyetem másik fő céljáról, 
a tudományos utánpótlásképzésről sem fe-
ledkezhet meg. Ezért bír nagy jelentőséggel 
ez a most záruló projekt, amely az oktatás 
szempontjából fontos, hasznosítható ered-
ményeket ért el – hangsúlyozta Bartha Elek 
oktatási rektorhelyettes október 29-én, a 
„Munkalapú tudás a Debreceni Egyetem ok-
tatásában” című projektzáró konferencián.

A Debreceni Egyetem, az Alföld Szak-
képző Szakképzés-szervezési Nonprofit 
Közhasznú Kft., valamint a Türr István 
Képző és Kutató Intézet alkotta konzor-
cium tavaly februárban indította el azt a 
programot, melynek megvalósítására több 
mint félmilliárd forint vissza nem térítendő 
európai uniós támogatást nyert.

– A projekt célja a gyakorlatorientált kép-
zések erősítése volt az egyetemen. A program 
tíz alprojektjén keresztül az élelmiszeripar/
táplálkozástudomány, a turizmus/vendéglá-
tás, a gépészet/járműipar és az informatika 
képzési szakterületekre fókuszálva alakítot-
tunk ki a piaci igényekhez igazodó képzési 

Gyakorlatorientált képzések
programokat és szolgáltatásokat – tájékozta-
tott Bácsné Bába Éva szakmai vezető.

A projekt keretében szeptembertől 19 
hallgatóval duális formában is elindult a 
gépészmérnöki alapképzés a Műszaki Karon, 
amelynek megvalósítására tíz vállalattal 
írt alá együttműködési megállapodást az 
intézmény. A partnervállalatokkal közösen 
egy új, járműipari folyamattervező speci-
alizációt is kidolgoztak. Megkezdődött a 
duális képzés az egyetem Mezőgazdaság-, 
Élelmiszertudományi és Környezetgazdál-
kodási Karán is, amelyben tíz hallgató vesz 
részt hét vállalat bevonásával.

– Összesen 45 együttműködési megál-
lapodást kötöttünk az elmúlt másfél évben, 
amelyek a gyakorlatorientált képzéseink és 
szolgáltatásaink jövőjét alapozzák meg az 
egyetemen. Partnereink nemcsak az okta-
tásban vesznek részt, hanem aktívan köz-
reműködtek különböző egyetemi jegyzetek 
és tananyagok kidolgozásában is – hívta fel a 
figyelmet Fenyves Veronika, a projekt másik 
szakmai vezetője.

Az élelmiszeripari/táplálkozástudomá-
nyi képzésekhez több mint húsz egyetemi 
jegyzet és tananyag készült. A gyakorlati 
képzőhelyek koordinációjára pedig kialakí-
tottak egy elektronikus gyakorlatszervező 
platformot, ami a hallgatók és a képzőhelyek 
közötti napi kapcsolatot segíti. A turizmus-
vendéglátás alapszakon bevezették a ven-
déglátás-, a hotel- és az utazásmenedzsment 
szakirányokat. Az informatikai képzésben 

pedig egy négy tantárgyból álló blokkot 
fejlesztettek ki, amelynek alapozó tantárgyát 
(komponens szoftvertesztelés a gyakorlat-
ban) nemzetközi szinten akkreditáltatták, 
valamint a felnőttképzésre (különös tekintet-
tel a lemorzsolódó hallgatókra) és az angol 
nyelvű képzésre is adaptálták.

A projekt során több képzők képzése 
program is megvalósult, és a gyakorlati 
igényekre, tapasztalatra alapozott vállalkozói 
kompetenciafejlesztő képzési szakirányokat 
kialakítottak a felsőoktatási képzések kereté-
ben. Az év elején megtartott pilot képzést kö-
vetően megjelent a Munkaerőpiac-orientált, 
vállalkozói kompetenciák fejlesztése című 
könyvsorozat, mely nyolc gyakorlatorientált 
tananyagot tartalmaz.

A középiskolás tanulóknak pályaorientá-
ciós szolgáltatásokat nyújtottak, tanulmányi 
versenyt hirdettek, tematikus nyílt napokat, 
roadshow-kat szerveztek és népszerűsítő 
kisfilmet, felvételi tájékoztatókat, brosúrákat 
készítettek, hogy továbbtanulási döntéseik-
ben segítsék őket. Elkészült továbbá a lemor-
zsolódó hallgatóknak nyújtható tanácsadás 
módszertana, melyet a Türr István Képző és 
Kutató Intézet a készülő közösségi közpon-
tok szolgáltatási kínálatába épített be. A pro-
jekt keretében 12 felnőttképzési programot 
alakítottak ki és engedélyeztettek a gépészet/
közlekedés, a vendéglátás-idegenforgalom, 
valamint az élelmiszeripar és informatikai 
szakmacsoportokra is.

unideb.hu – TB
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Tapasztalatok szerint az egyetemre jelentkezők több-
sége még nem tudja, mi is érdekli, és milyen szakon 
szeretné folytatni tanulmányait. Sok esetben a középis-
kolások a saját képességeikkel és adottságaikkal sincse-
nek teljesen tisztában. Nekik segítenek a DE andragógia 
szakos hallgatói, akik már évek óta pályaorientációs 
tanácsadással várják őket a DExpo keretében. Idén sem 
lesz ez másképp.  

Ha november, akkor DExpo, amely ebben az évben sem marad 
el. A Debreceni Egyetem nyílt napja idén november 18–19-én lesz, 
amelyen – jó szokásukhoz híven – most is részt vesznek az And-
ragógia Tanszék mesterszakos hallgatói, hogy a még szakjukban 
bizonytalan, leendő egyetemistáknak tanácsot és tájékoztatást 
adjanak, valamit a diplomához közeledő hallgatókat további 
szakmai és álláskeresési információkkal lássák el. Az információ 
hiány több problémát is szülhet, hiszen egy rosszul megválasztott 
szak nemcsak egyetemi kudarcokat eredményez, de elvesztegetett 
éveket is, ha csak egy – számára legalábbis – nehéz és érdektelen 
szak végzése közben döbben rá a hallgató, hogy vakvágányon van. 

„Az andragógus mesterszakos hallgatók képzési és pályaori-
entációs kérdésekben segítik a hozzájuk fordulókat. A Debreceni 
Egyetem képzési kínálatát, karjait, szakjait mutatják be. Beszélnek 
arról, milyen szociális, kulturális, szabadidős lehetőségek vannak 
az egyetemi campuson. Ebben főképp az eletpálya.munka.hu 
pályaorientációs portált hívják segítségül, kérdőíveket töltenek ki 
arról, milyen érdeklődési iránnyal rendelkeznek, vagy leírásokat, 
filmeket nézhetnek meg az őket érdeklő foglalkozásokról. A tesz-
tek kitöltése segít nekik abban, hogy képességeik és érdeklődésük 
tekintetében mely szakok lehetnek a legideálisabbak” – mondta dr. 
Márkus Edina, az Andragógia Tanszék adjunktusa.

Több andragógus hallgató képviselte a szakot az elmúlt években 
a DExpón, ezzel nemcsak a leendő hallgatókat segítve, de szakmai 
gyakorlatukat is teljesítve, hiszen a DExpo erre is lehetőséget ad 
az Andragógia Tanszéken tanulóknak. Köztük volt Jász Anita 
mesterszakos hallgató, akinek tapasztalatai szerint azok az esetek 
a leggyakoribbak, amikor érdeklődési köreik alapján kell szakot 
ajánlaniuk a középiskolásoknak, mert legtöbbjüknek még nincs 
konkrét elképzelése. Sokan csak a hangzatos nevű szakokat említik, 
de a beszélgetés közben kiderül, hogy nem tudják, mi is van egy 
adott szak mögött, például hogy építészmérnökként szükség van 
a matematikára, és nem a lakberendezésről szól a szak. 

Az eddigi évek tapasztalatai azt mutatják, hogy az érdeklődők 
csak azt tudják, humán vagy inkább reál területen szeretnének to-
vább tanulni, sokan abban is alultájékozottak, hogy milyen szakok 
állnak rendelkezésükre. Mivel a DExpo helyet ad az egyetem összes 
karának, így a középiskolásoknak az andragógusok tanácsadását 
követően lehetőségük van bármelyikkel közelebbről is megismer-
kedni. A választott szak megtalálása után a legfontosabb az, hogy 
az aktuális szakra milyen feltételekkel lehet bekerülni. 

Mint az a fentiekből kiderült, az andragógusok jelenléte fontos 
szerepet tölt be a rendezvényen, de nem csak az idén felvételizők 
miatt képviselteti magát szak. Hiszen akadnak olyan már egyete-
mi hallgatók, akik egy-két félév eltelte után döbbennek rá, hogy 
nem találták meg számításaikat a választott szakban. Nekik is van 
még lehetőség az újrakezdésre, az andragógia szakos hallgatók 
a „Pályaorientáció és képzési tanácsadás” standnál a már aktív 
hallgatókat is szívesen látják. 

A DExpo átfogó és egységes képet nyújt a Debreceni Egyetem-
ről. Minden évben két napon keresztül várja a leendő diákokat az 
intézmény, az egyes campusok épületeiben. Ezalatt előadásokba, 
rendhagyó órákba, hallgatói élménybeszámolókba, szórakoztató 
programokba, egyszóval az egyetemi életbe nyerhetnek betekintést 
az érdeklődők. A Főépület Díszudvarán a karok mutatkoznak be, az 
első emeleti Aulában pedig tájékoztató előadásokat hallgathatnak 
az érkezők. A második emeleti kerengőn pedig különféle standok 
– köztük az andragógia szakosoké – várják az érdeklődőket. 

Bécsi Éva

Hogy te se kerülj vakvágányra
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A Debreceni Egyetemen és Debrecenben számos olyan kezdeményezés van, melyek fejlődési utat adnak 
a vállalkozni vágyóknak. A rovat célja, hogy ezeket a programokat, képzéseket, vállalkozásokat bemutassa, 

a rendezvényekre meghívja az érdeklődőket, valamint motiválja az egyetemi fiatalságot a vállalkozóvá válásra.

VÁLLALOD? VÁLLALKOZZ!

Startup Hét Debrecen
Egyhetes startup fesztivál 
Debrecenben

A program célja, hogy ösz-
szehozza a debreceni tapasztalt 
és most induló vállalkozókat, 
valamint a vállalkozások iránt 
érdeklődőket. A programsoro-
zat egy időben kerül megren-
dezésre a nemzetközi Global 
Entrepreneurship Week és a ha-
zai Fiatal Vállalkozók Hete ren-
dezvénysorozattal, utóbbinak a 
hivatalos debreceni rendezvénye.

Helyszín
A Startup Hét Debrecen 

programnak a Kazánház Egye-
temi Klub (Böszörményi út 
138., egyetemi agrár campus) 
ad helyet hétfőtől péntekig, 
kivéve szerdát, mert akkor 
a DebrecenHUB irodájában 
lesz minden program (Piac 
utca 34.).

Szervezők
A program szervezésében 

összefogott a teljes debreceni 
startup ökoszisztéma, min-
den támogatójával, barátjával 
együtt: DebTech meetup | Deb-
receni Egyetem Kutatáshaszno-
sítási és Technológiatranszfer 
Központ | DebrecenHUB | 
Team Academy Debrecen | 
Innovatív Generáció Debrecen 
| EDC Debrecen | Business & 
Beer | Debrecen Smart City | 
FIVOSZ Hajdú-Bihar megye | 
DTMP Nonprofit Kft | és még 
sokan mások.

További információk
A szerdai üzleti reggeli és 

a HUB-műhely kivételével, 
minden program ingyenes és 
nyitott.  A legfrissebb informá-
ciókat itt találod: https://goo.
gl/feSCXx

Programok
Nap Program Részletek

November 16.
hétfő

DebTech Meetup • előadások (DBH, Digital Factory)
• Startup Standup

November 17. 
kedd

Startupok 
és új megoldások 
az egészségiparban

• szakmai előadások (HandInScan, Laborom, 
DBH SeedStar, eHealth  
Software Solutions, Pharmapromo)

• SmartHealth ötletverseny
• networking

November 18. 
szerda

Vállalkozz csapatban, 
egy nap HUB-ozás

• üzleti reggeli
• Innovatív Generáció Debrecen
• Team Academy Debrecen
• TED előadás (TEDxNagyerdő)
• közösségfejlesztés, nyílt egyetemi óra
• novemberi HUB-műhely

November 19. 
csütörtök

Smart City Meetup • Innovatív CSR: előadás  
és kerekasztal-beszélgetés

• Internet of Thngs a gyakorlatban
• Smart City esszé verseny  

eredményhirdetés

November 20. 
péntek

Get in the Ring 
Hungary

• startup verseny regionális döntő
• Business & Beer előadások, beszélgetés



EGYETEMI ÉLET  152015. NOVEMBER DEENK.HU

Az Egyetemi Életben eddig megjelent cikkeink elérhetők a DEA-ban.

Egyre korábban van sötét, hidegek az esték, köd van - nincs is jobb ilyenkor, mint egy könyvvel a kezünkben ülni a jó meleg 
lakásban és kinevetni a szelet. No de, milyen könyvvel? Egyáltalán mi a könyv? 

Napjainkban (is) szokás siratni a könyvet, mert a technikai fejlődés miatt nyakunkon az e-könyv. Egyre több az olyan polémia, amely-
ben a könyv hordozójához kötik a könyv létét. Ebben az esetben nem az a fő kérdés, hogy papír vs. e-könyv; hanem, hogy volt-e könyv 
Alexandriában, könyvek-e a Corvinák, vagy csak a Vizsolyi Biblia az? Esetleg azt is feszegethetjük, hogy mikortól és meddig könyvtár egy 
kulturális intézmény: a tárolt dokumentumok fizikai formájának és/vagy a szolgáltatásoknak függvénye?

Ezektől a kérdésektől juthatunk el oda, hogy a könyv maga a galaxis, amely körülölel vagy egy távoli, elit sziget? 

Mi a könyv? 
Az ókortól napjainkig a könyv alatt egy olyan információtárolót értünk, aminek a fizikai hordozója és a formája is elég tág keretek között 

változott - ám mégis, minden korban volt egy érvényes kánon, ami alapján egy papirusztekercs (sorozat), egy kódex, egy nyomtatott biblia 
vagy akár egy önkiadású (self publishing) könyv besorolása sem okozott nehézséget. 

Manapság azt nevezzük könyvnek, ami legalább 49 oldalból áll, főszövege és járulékos részei (borítója, címlapok, copyright oldal, 
kolofon, tartalomjegyzék, mutatók), továbbá egységes tipográfiai rendezettsége (margók, betűtípus, címsorok) van.

Mindezek az e-könyvekre is vonatkoznak (az e-könyves extrákkal felturbózva - pl. x-ray, linkelt tartalomjegyzék); melyek kényelmes 
élvezetéhez szükségünk van végeszközre, legyen az tablet, okostelefon vagy ekönyv-olvasó. 

Ám ezekkel a kritériumokkal elsősorban a formát jártuk körül.

Galaxis vagy sziget? 
Könyvek egykor és ma. Kiállítás és konferencia a könyvről
Mielőtt elhamarkodottan válaszolnánk a fenti kérdésekre, látogassunk el 

a Galaxis vagy sziget? Könyvek egykor és ma című kiállításra és konferen-
ciára, melyet a DAB Irodalom- és Nyelvtudományi Szakbizottsága, valamint 
a DEENK rendez 2015. november 20-án.  

A konferencián hallhatunk a kódexirodalom olvasóiról, a Lányi-kódex 
kötéscsoport- vizsgálatáról, a könyv válságának olvasásszociológiai meg-
közelítéséről; továbbá arról is, miként kerültek Debrecenbe nyugat-európai 
könyvek a 17-18. században, valamint milyen tiltólistás könyvek és zárolt 
kiadványok vannak az egyetemi könyvtárban. Az előadások ívének végét a 
digitális gyűjtemények lehetőségeiről, valamint az e-könyvek hatékonysá-
gáról tartott előadások adják.

A konferenciát a Gondolatok a könyvtárról c. kerekasztal-beszélgetés 
zárja.

A kapcsolódó kiállítás mintegy az előadások aláfestését és illusztrációját 
nyújtja: a vitrinekben a könyv különféle formáit, a DEENK zárolt könyveit 
találhatjuk; illetve megismerkedhetünk a könyvkészítés folyamatával. 

A kiállítás a konferencia napján tárlatvezetéssel, november 30-ig egyénileg 
tekinthető meg a DEENK BTEK előcsarnokában. 

A rendezvény ingyenesen láto-
gatható. 

A konferencia ideje alatt az idén 
20 éves jubileumát ünneplő Debre-
ceni Egyetemi Kiadó könyvvásárán 
hagyományos könyvekből válogat-
hatunk.

A további részletekért keresd a 
Facebook eseményt! 
Kép: CC BY flickr/ Garry Knight 

Bátfai Erika

Galaxis vagy sziget? Könyvek egykor és ma
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„Irodalom nélkül lehet élni, 
csak nem érdemes”

ZOOM

Idén hatodik alkalommal, november 5–7. között rendez-
ték meg az Irodalomtanítás Innovációjának Országos 
Műhelyének (IROM) konferenciáját, melynek főszervezője 
a DE Magyar Irodalom- és Kultúratudományi Intézete volt. 

Az egész országon átívelő egyesülés célja, hogy egybefogja az 
irodalomtanítással kapcsolatos innovatív kezdeményezéseket. A 
programsorozatra sokan kíváncsiak voltak: a tanárjelölteket és a 
gyakorló tanítókat éppúgy megszólították és szereplésre invitálták, 
mint az egyetemi hallgatókat vagy a gimnáziumi diákokat. 

A program pénteken a Nagy Versmondás projekttel kezdődött, 
a Debreceni Egyetem főépülete előtt Jordán Tamás, Kossuth- és 
Jászai Mari-díjas színész vezetésével szavalhatott több osztálynyi 
diák. A jelenlévőket Fűzfa Balázs irodalomtörténész köszöntötte, 
aki a programsorozat projektvezetője. „Alattad a föld, fölötted az 
ég, benned a létra” – idézte Weöres Sándor sorait a rendezvény 
kezdetén. „Ha több szájból hangzik el egy vers, akkor még inkább 
megérint bennünket. A költészet így visszatalál ősi formáihoz, a 
hangos kimondás pedig segít bennünket abban, hogy képesek 
legyünk megérteni a világunkat, egymást és legfőképpen önma-
gunkat. Az irodalom élni segít” – zárta szavait. 

Ezt követően Jordán Tamással tanulhatták meg Szabó Lőrinc 
Tücsökzene című versciklusának 9. versét a diákok, az Egy Volt a 
Világ című költeményt. „Borzongó percek s naphosszú öröm: / a 
tengertől még nem váltam külön, / nem voltam sziget... Imák és 
csodák: / szép volt, isten volt, Egy Volt a Világ.” – csengett egyszerre 
több diák szavalása – hangokból építettek katedrálist. 

A délutáni kerekasztal-beszélgetésen az irodalomtanítás 
fesztivalizációja (élményszerűvé tétele) került a középpontba. A 
moderátor Baranyai Norbert egyetemi tanársegéd volt, az eszme-
cserében pedig több intézmény szakemberei vettek részt. Dobszay 
Ambrus, az Oktatáskutató és Fejlesztő Intézet Tartalomfejlesztési 
és Módszertani Központ igazgatója; Fenyő D. György középiskolai 
tanár és irodalomtörténész; Gordon Győri János pedig az Eötvös 
Lóránd Tudományegyetem (ELTE) oktatója, és a tehetségpeda-
gógia módszertanával foglalkozik. Molnár Gábor Tamás szintén 
az ELTE képviseletében érkezett, és az irodalomtanítás elméletét 
kutatja; Szirák Péter irodalomtörténsz, a DE Kommunikáció- és 
Médiatudományi Tanszékének vezetője; Végh Balázs Béla pedig 
a Szatmárnémeti Tanítóképzőről érkezett, irodalomtörténész és 
egyetemi oktató. A résztvevők arról beszéltek, hogy a megváltozott 

„Irodalom nélkül lehet élni, 
csak nem érdemes”

médiatechnológiai viszonyok között, az átalakult médiafogyasztási 
szokások közepette milyen módon lehetne megújítani az irodalom 
oktatását. A panelbeszélgetésen üdvözölték azt a kezdeményezést, 
hogy a fesztivalizáció által valamilyen módon dinamizálni lehetne 
az irodalomoktatást, ugyanakkor figyelmeztettek arra, hogy nem 
minden alkalommal használható ez a módszer, és nem is lehet tőle 
azt várni, hogy alapvetően megváltoztathatja az oktatási rendszert. 
Hiszen a mese varázsa, a versek ritmusa, a korosztályokat érintő 
erkölcsi kérdések megbeszélése éppúgy lehet alkalom arra, hogy 
az irodalmat megszeressék a gyerekek, mint bármifajta ünnepi, 
fesztiválszerű dolog. Mi lehet a tanulság? Napjainkra igen fontos-
sá vált a fesztivalizáció figyelemfelkeltő módszere, és a gyerekek 
interaktív bevonása is egyre inkább az előtérbe került. De ennél 
is fontosabb a tanárnak az a fajta teljesítménye, hogy képes legyen 
a fiatal korosztályok kultúrafogyasztási szokásait megismerni, és 
ezzel összhangban tudja majd közvetíteni a klasszikus és kortárs 
irodalmi értékeket – foglalta össze a panelbeszélgetés tanulságait 
Szirák Péter. 

Szombat délelőtt a Debreceni Egyetem Gyakorló Gimnáziuma és 
Általános Iskolája adott otthont a konferencia-előadásoknak, ahol 
többek között Áfra János költő és szerkesztő, Szabó János Zoltán 
kultúrakutató, Csobánka Zsuzsa író, költő és tanár tartott előadást 
az érdeklődők számára. Az előadások különböző eseményeket és 
módszereket mutattak be, és világosan kirajzolódhatott, hogy a kul-
turális rendezvényeknek és a kulturális szférának is elengedhetetlen 
a menedzselése. A különböző társadalmi-gazdasági és médiatech-
nológiai változások következtében átalakultak a médiafogyasztási 
szokások. A zeneiparból vett példával szemléltethető igazán a 
változás: míg korábban szívesen gyűjtötték a rajongók a kazettákat 
és a CD-ket, napjainkra az igazi, ünnepi találkozások a koncertek 
lettek. Csakúgy, mint az irodalomban. A kultúra fesztivalizálása 
valósul meg minden egyes író-olvasó találkozó esetében: új módon, 
élményszerűen és ünnepi keretek között kell megvalósulnia.

A kétnapos konferencia idén is rengeteg újdonságot és tanulsá-
got tartogatott az érdeklődők számára, jövőre a közös, élményszerű 
eszmecsere tovább folytatódik, érdeklődve várjuk a folytatást – 
hiszen irodalom nélkül lehet élni, csak nem érdemes. 

SzSP
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2015. szeptember elsején megala-
kult a Sporttudományi Koordinációs 
Intézet, amelynek fő feladatai az 
egyetemen folyó sport és kapcsolódó 
tudományterületek koordinációja, a 
sporttudományi képzések fejlesztése, 
a hazai és nemzetközi kapcsolatok 
szélesítése, az egyetemen sportdi-
agnosztikai, életmód és terápiás 
centrum létrehozása, valamint az 
egyetemi testnevelés, szabadidő- és 
versenysport megszervezése. Balogh 
Lászlóval, az intézet igazgatójával 
beszélgettünk.

EÉ: – Hogyan került Debrecenbe, miért vál-
lalta ezt a feladatot?

– Azt a stratégiai és fejlesztési tervet, 
amit a Debreceni Egyetem felvázolt, hogy 
a sporttudományt egy magasabb szintre 
hozza – beleértve az oktatást, újabb képzé-
seket –, nagyon jó célnak tartottam, amiért 
úgy éreztem, hogy szívesen dolgoznék. 
Tisztségeimből eredően, úgy érzem, hogy 
kellő rálátásom van a magyar felsőoktatásra, 
a sporttudományi képzésekre, és ezeket a 
tapasztalataimat jól tudom hasznosítani a 
DE számára is.
EÉ: – Milyen fejlesztési terveket tűztek ki a 
következő időszakra?

– Az országban nyolc intézményben van 
sporttudományi képzés, ebben az egyete-
münk egy alapszakkal vesz részt, azonban 
a tervek szerint olyan új képzések fognak 
megvalósulni, amelyek egyedülállóak az 
országban. Fontos megemlíteni azt is, hogy 
2017-től az országban először a Debreceni 
Egyetemen indul sportközgazdász mester-
képzési szak, illetve szintén ettől az évtől az 
új sporttudományi alapszakokat is – sport- 
és rekreációszervezés, valamint edző – 
indítani kíván az egyetem. Az intézmény 
stratégiai feladata a testnevelőtanár-képzés 

Oktatás, kutatás, szolgáltatás

debreceni beindítása, mely a közisme-
reti szakokkal párosítva járulhat hozzá a 
mindennapos testnevelés bevezetésével 
felmerülő testnevelő tanár igények helyi, 
regionális, sőt országos szinten való kielégí-
téséhez. Az említett alap- és mesterszakok, 
továbbá posztgraduális képzések mellett 
a Debreceni Egyetem kiváló lehetőséget 
kínál a sporttudományi témájú PhD-ta-
nulmányok folytatására. A terveinkhez az 
infrastrukturális háttér is megvan, ez pedig 
egyedülálló hazánkban. 
EÉ: – Novemberben adják át a Sporttudomá-
nyi Oktató Központot. Milyen felszereltséggel 
fog rendelkezni?

– Ez egy háromszintes létesítmény lesz, 
amely a kötelező testnevelésóráknak, a 
DEAC edzéseinek és egyéb egyetemi sport-
foglalkozásoknak fog otthont adni. Egy 430 
fős lelátó várja a szurkolókat, amit még lehet 
bővíteni, valamint kézilabdapálya méretű a 
küzdőtér. A csarnok egyik végében egy után-
pótlás- és versenysport szertorna terem lesz 

kialakítva. Az irodák mellett pedig konferen-
ciáknak, meetingeknek, workshopoknak és 
laborméréseknek is lesz helyük. Bekame-
rázzuk az egész küzdőteret, ami azért lesz 
hasznos, mert különböző sporttudományi 
mérkőzés- és játékelemzéseket lehet végezni, 
például mennyit futottak, hogyan mozogtak 
a játékosok egy mérkőzés során.
EÉ: – A Sportdiagnosztikai, Terápiás és 
Életmód Centrumban milyen tevékenységek 
lesznek?

– Olyan komplex sport- és teljesítmény-
diagnosztikai szolgáltatást fog nyújtani ez 
a centrum a Nagyerdei Stadionban, amely 
egy helyen ilyen minőségben nincs se-
hol az országban. Sportorvosi rendelő, 
sportpszichológiai, táplálkozástudományi, 
terhelésélettani, teljesítményélettani, re-
habilitációs és gyógytorna egységekből 
fog állni, valamint lesz még egy nagyobb 
szemináriumi terem. Ezek az egységek az 
egyetemi oktatást és kutatást szolgálják, az 
emellett lévő fitnesstermet szintén egyete-
misták használhatják majd. Célunk többek 
között, hogy felmérjük majd az egyetemisták 
és a város lakosságának a fizikai- és egész-
ségügyi állapotát. Szeretnénk elérni, hogy 
aki a fitnesscentrumba jön, egy előzetes 
felmérés alapján legyen tisztában azzal, hogy 
mennyire terhelhető, valamint folyamatosan 
mérnénk, hogy az edzések során mennyit 
fejlődött.
EÉ: – Mi ezeknek a fejlesztéseknek a társa-
dalmi haszna?

– Az egyetemeknek két kötelező tevé-
kenységük van, az oktatás és a kutatás. Ezek 
mellett megjelenik egy harmadik misszió 
is, a társadalmi felelősségvállalás. A DE 
komoly példát mutat ebben a többi felső-
oktatási intézménynek, hiszen célul tűzte 
ki, hogy hozzájáruljon az egyetemisták és 
a régió lakosságának egészségmegőrzésé-
hez, -fejlesztéséhez, fizikai aktivitásához. 
A mozgás nagyon sok egészségügyi prob-
lémára a gyógyszert jelentheti. Jó lenne az 
egészségben eltöltött évek számát és a vár-
ható élettartamot közelíteni egymáshoz. A 
sporttudomány az egyik legdinamikusabban 
fejlődő tudományterület, amely több disz-
ciplínát magában foglal. Ha nagyon konkrét 
társadalmi hasznokat szeretnék kiemelni, 
akkor három területre bontanám azt, hogy 
miért érdemes a sporttal komolyan foglal-
kozni: egészségügyi hozzájárulás, komoly 
gazdasági erő és szociális haszon. 

Pálóczi Alexandra
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Hetedik alkalommal rendezték meg a Debreceni Egyetemen a TörDElő 
tésztahídépítő versenyt: november 9-én még a világrekord is veszélybe 
került a Lovardában, ahol egy-egy tésztából készült szerkezet több száz 
kiló súlyterhelést is kibírt.

Búzaliszt, tyúktojás, ivóvíz, vagy tésztaipari durumbúzadara és víz: ezeket az 
alapanyagokat tartalmazza a négytojásos száraztészta vagy a durumtészta, amelyeket 
jó érzéssel borítunk bele a forrásban lévő vízbe, ha már rotyog mellette valami finom 
ragu is a tűzhelyen. Nem jutott még eszembe, hogy bármi másra is használható 
lehetne a tészta, de nem is vagyok építőmérnök hallgató, hisz nekik bizony eszükbe 
jutott. Nem gondolom, hogy egy iskolai menzán ne szólnának rá a gyerekekre (Nem 
játék az étel!), ha elkezdenének a tésztából bármit is kreatívkodni, de látom magam 
előtt, ahogy a sok kis mérnökpalánta már gyerekként vállalja, hogy leszidják, de 
akkor is legózik a tésztával. 

Maximum egy kilogramm tészta felhasználásával egy méter fesztávú hidat kellett 
építeni a Debreceni Egyetem Műszaki Karának Építőmérnöki Tanszéke által hetedik 
alkalommal megrendezett TörDElő versenyre a debreceni, szegedi, nyíregyházi és 
kolozsvári csapatoknak, melyek középiskolai és egyetemi kategóriákban mérték össze 
szerkezeteik teherbírását. Összesen húsz csapat terhelte és törte össze tésztahídját a 
debreceni versenyen. „Az első házi versenyünkön, 2010-ben a legeredményesebb 
csapat szerkezete 36 kg-ot bírt el. Az azóta nemzetközivé szélesedett TörDElő helyi 
eredményei viszont már egyre közelednek az 572 kg-os világrekordhoz. A tészta-
hídépítés nagyon megfogja a hallgatókat, akik a csapatmunkában való részvételt 
és az alkotás örömét egyszerre tudják átélni. A hallgatók generációról generációra 
adják tovább a szerkezetek elkészítéséhez szükséges mesterségbeli tudást, önálló 
műhelyként tevékenykednek a tanszéken” – fogalmazott a versenyen Kovács Imre, 
a DE Műszaki Kar Építőmérnöki Tanszékének vezetője.

Az egyetemisták szervezőcsapatának vezetője, Szőke Gabriella elmondta: hu-
szonhárom csapat jelentkezett, de végül hét középiskolai és tizenhárom egyetemi 
tésztahídépítő alakulat terhelhette meg a versenyen a körülbelül egy hét alatt elké-
szíthető szerkezeteket. Nem jutottak fel a színpadra a RastaPasták, pedig nekik volt 
a legjobb nevük.

A súlyterhelés során a legjobban megépített hidak szinte szétrobbantak a ver-
senyen, aminek az az oka, hogy minden részük egyszerre kapta meg a terhelést 
és egyszerre is adta fel a munkát. A kevésbé szimmetrikus hidak nem annyira 
látványosan, inkább egyszerűen eltörtek, szétreccsentek a súly mennyiségétől. A 
középiskolai kategória legeredményesebb szerkezete 84,4 kg terhelést bírt ki, míg 
az egyetemi csoportban – megdöntve a tavalyi 492 kg-os rekordot – a Kolozsvári 
Műszaki Egyetem hallgatói diadalmaskodtak 496,8 kg-os eredménnyel, így a TörDElő 
vándorkupáját ezúttal is ők vihették magukkal.

„Egyetemünkről több csapat is folyamatosan részt vesz a versenyeken, egyik 
csapat átadja a másiknak a tudását, így javítjuk évről évre a teljesítményünket. A híd 
formája tavaly óta semmit nem változott, a csapatszellemen azonban javítottunk. 
Valószínűleg még ezt az eredményt is lehet fokozni” – értékelt Szász Gábor, a győztes 
csapat tagja. Voltak azért a közönségben olyan hangok, hogy a román boltokban kapható tészta nem ugyanolyan, mint a magyar, és 
hogy a ragasztó is ott még olyan, amit nálunk nem is lehet kapni. Végül is a kólának is más az íze nyugaton, miért ne lehetne a ragasztó 
masszívabb keleten? Bár azt nem gondolom, hogy erősítő beton lenne a román spagettitészták belsejében.

A debreceni rendezők azért örülhettek, hiszen a verseny második helyezettje a debreceni műszakis Kovács Szimonetta lett, aki 407 
kg teherbírású, szépségdíjasnak is választott tésztahídját egymaga építette. „Korábban is részt vettem már tésztahídépítő versenyen, 
tudtam, mit és hogyan kell megépíteni. Voltak azonban nehéz pillanatok, például amikor fel kellett állítanom a hidat, ahhoz kellett se-
gítséget kérnem. A probléma a terhelőelem ragasztásával volt, ha azt kiküszöbölöm, még jobb eredményt érhetek el a nagyon könnyű, 
844 gramm súlyú szerkezettel. Láttam egyébként rajta, hogy ilyen szépet még nem készítettem, de meglepődtem a különdíjon” – foglalta 
össze kimagasló teljesítményét Szimonetta. 

A tésztahidak építése és törése jövőre is folytatódik, májusban Budapesten világbajnokságot rendeznek, ősszel pedig újra lesz debreceni 
verseny is. „Terveink szerint jövőre részt veszünk a betonból épített kenuk kupáján is, ahol a Dunán kell majd versenyezni a betonból 
készült vízi járművekkel” – mondta Kovács Imre tanszékvezető. 

Pusztulásra ítélt tésztahidak

Szabó Laci
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A street food kultúra már néhány éve jelen van hazánk-
ban, az utóbbi időben pedig Debrecenben is egyre inkább 
népszerű az utcai étkezés. Ez azonban sokkal többről szól, 
mint néhány kiadós burgerről vagy debreceni párosról. 
Balogh Károlyt, az IKON Street tulajdonosát kérdeztük a 
street food kultúra kibontakozásáról. 

EÉ: – Mitől street food a street food?
– Ahogyan benne van a nevében is, az utcai forgatagot próbálja 

összehozni az éttermi kultúrával. Korábban az éttermekről alkotott 
képünk az volt, hogy beülünk, megvárjuk a pincért, rendelünk, 
megint csak várunk, elfogyasztjuk az ételt, fizetünk, és megyünk. 
A street food egy rendkívül gyors étkezés, sokszor le sem ülünk, 
hanem az utcán kérjük az ételt, fizetünk, és eszünk. Ez elsősorban 
azzal van összefüggésben, hogy már annyira gyorsan éljük az 
életünket, hogy nem akarunk egy vagy esetleg több órát evéssel 
eltölteni. A street food erre kínál egy lehetőséget. Érdekesség, hogy 
nem csak az egyszerűbb kaják irányába van meg a gyorsaság igénye. 
New Yorkban, Londonban, de egyre inkább Közép-Európában is a 
magas minőségű, drágább éttermek is próbálják a kiszolgálási időt 
rövidebbé tenni. 
EÉ: – Milyen gyorsan érte el Debrecent ez a kultúra a többi európai 
nagyvároshoz vagy a fővároshoz képest?

– Az utcai evés viszonylag hamar elérte, gyorsan reagált a város. 
Ha jobban belegondolunk, mindig is része volt az életünknek a street 
food – gondoljunk csak a kolbász- és lángos sütödékre. Azonban 
az elmúlt két évben lett ez a kultúra kifejezetten trendi, és egy ma-
gasabb minőségi szintre emelkedett. Egy kicsivel volt lemaradva 
Debrecen a többi nagyvároshoz képest, de ezt a lemaradást gyorsan 
behozta, nagyon sok új hely nyílt, új koncepciókkal – távol-keleti 
kajáldák, kolbászosok –, amelyeknek a minőségük is egyre jobb. 
EÉ: – A debreceni páros kolbász hivatalosan is hungarikum lett. 
Hogyan jön össze a debreceni páros és a street food?

– Ahogyan már említettem, a street food őse az igazi kolbászsü-
tők, „lacipecsenyések”. Az emberek tudatában ez elevenen él még, 
az idősebb generáció aktív fogyasztó volt, a fiatalabbak számára 
pedig gyerekkori emlék lehet. Debrecenben nagy hagyománya volt 
ennek, és debreceniként méltán büszkék lehetünk a páros kolbászra, 
hiszen már több mint száz éves múltra tekint vissza, ennyi idő alatt 
az egész országban ismert lett, sőt a híre elért Németország közepéig. 
Kevés olyan bajor, osztrák vagy német gyorsétkezdét, kolbászost, 
hentest találtunk, ahol ne ismernék a „debrezinert”. Nem véletlen, 
hogy az IKON Street másik közismert elnevezése a ’debreceniző’, ez 
a megjelölés díszeleg az Arany Bika alatti üzletünk falán is, amire 
nagyon büszkék vagyunk.
EÉ: – Sokszor éri az a vád a gyorsételeket – nem alaptanul –, hogy 
silány minőségű alapanyagokból készülnek, és egészségtelenek. Ho-
gyan lehet a street food kultúrával javítani a gyorsételek minőségén?

– Ez valóban nagy ellentmondás, hogy hogyan lehet a minőséget 
és a gyorskajákat összeegyeztetni. Sok olyan hely van, ahol mirelit 
termékeket vesznek, nincs semmilyen tudatos alapanyag-választás, 
olcsón vásárolnak fel, és abból csinálnak egy olcsóbb terméket. Nagy 
változás történt azonban az elmúlt néhány évben, ugyanis egyre 
kevesebb olcsó, ugyanakkor rossz minőségű kaját lehet eladni. Az 
emberek próbálnak tudatosabban étkezni, hiszen sokfelől halljuk, 
hogy mennyire fontos az egészséges étkezés az egészséges élethez. 
Szerencsére ezt egyre többen meg is értik. Ha valaki szeretne egy 
jó burgert vagy egy jó pizzát enni, nemcsak az árlistát nézi, hanem 
valószínű már a minőséget is. Ahogy látom, a derbeceni street 
food világra jellemző, hogy az újonnan nyíló helyek ezt a filozófiát 
követik, és odafigyelnek a minőségi alapanyagokra. Arra buzdítom 
a fogyasztókat, hogy nyugodtan kérdezzenek rá az alapanyagokra, 
ha van rá lehetőség, kukkantsanak be a konyhába, mert egy tiszta 
konyha képe jól mutatja, hogy az adott street étterem mennyire 
veszi komolyan a minőség kérdését.
EÉ: – A street foodhoz társul egy nagyvárosi életérzés, amely Debre-
cenben még nem érződik annyira. Hogyan találhatja meg így a helyét 
ez a kultúra a városban?

– Ezekkel a kicsit dekadens, villódzó fényű éttermekkel, Debre-
cen bizonyos részein is érzékelhetővé válhat a nagyvárosi életérzés. 
A street food forgatag lendíthet a város nyüzsgésén, amit sokszor 
annyira hiányolunk, amikor a városban mászkálunk egy átlagos 
hétfő este. A legfontosabb tér a belváros, hiszen minden nagyobb 
településnek fontos, hogy legyenek olyan csomópontjai, főbb terei, 
ahol mindig történik valami. Mi, street foodosok sokat teszünk 
azért, hogy pezsgőbb legyen a belváros.

Pálóczi Alexandra

Életérzés néhány falatban
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AKTUÁLIS

KertÉSZ Közösség

ÁLLATKERTBŐL JELENTJÜK

FÖLDÜNK LEGNAGYOBB RÁGCSÁLÓI 
A DEBRECENI ÁLLATKERTBEN!

Ezek a 35-66 kg-os rágcsálók, más néven vízidisznók Dél-
Amerikában honosak. 15-20 fős csoportokban élnek. Kitűnően 
úsznak, és nagyon gyorsan tudnak futni. Veszély esetén a vízben 
tökéletesen el tudnak rejtőzni, csak szemük, orrnyílásuk és 
fülük látszik ki a vízinövények közül. Levelekkel, magvakkal és 
füvekkel táplálkoznak. 

A természetben 6-10 évig, fogságban akár 12 évig is élhet-
nek. A nemrég Veszprémből érkezett három nőstény és egy 
hím már látogatható is!

Facebook.com/debrecenzoo

Írta: dr. Nagy Gergely Sándor alelnök

A DEHÖK Környezetvédelmi Bizottság napjaink rendkívül 
aktuális témája, a migráció kapcsán szervez előadást. Simonyi 
Gyula, a globális problémák, különösen a túlnépesedés és 
következményeinek kutatója lesz az előadónk Megoldás a 
népvándorlásra és a globális civilizációs válságra: Törd meg a 
tabut! címmel. 

Ideje: 2015.november 17. (kedd), 17:30 
Helye: Debreceni Egyetem, Auditorium Maximum

A gondolat-, sőt vitaébresztő előadásra 
mindenkit nagy szeretettel várunk!
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A Zöld Pont Iroda és Közösségi Tér 2015. október 21-én 
hivatalosan is megnyitotta kapuit. 

2015. október 21-én ünnepélyes keretek között adta át 
az irodát prof. dr. Jávor András általános rektorhelyettes, 
dr. Komlósi István dékán (DE MÉK) és Bognár István,  a 

MEGNYITOTTA KAPUIT A ZÖLD PONT IRODA ÉS KÖZÖSSÉGI TÉR

Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzatának alelnöke 
a DEHÖK Környezetvédelmi Bizottság, a hallgatók és az 
egyetem oktatói részére. 

Mostantól hivatalosan is nyitott ajtók fogadják az ér-
deklődőket. Az októberi próba nyitva tartás tapasztalatai 
alapján rendelkezésre állásunk a következők szerint módosul 
novembertől: hétfőn 1000–1200 és 1300–1600, kedden, szerdán 
és csütörtökön pedig 930–1200 és 1300–1530 ig várunk sok 
szeretettel mindenkit. Az irodában nyugodt és barátságos 
környezetet szeretnénk biztosítani az érdeklődők számára, 
ahová betérve bárki közelebb érzi magát a természethez. 
Bízunk benne, hogy egy ilyen környezet motiváló lesz minden 
látogató számára, és együtt teszünk egy kis lépést természeti 
értékeink és környezetünk megóvásáért. 

Bármilyen ötleted, felvetésed van, mondd el bátran az 
ott ügyelő bizottsági tagoknak, és lehetőségeinkhez mérten 
megvalósítjuk azokat. A Környezetvédelmi Bizottság aktuális 
programjairól a Zöld Pont Iroda és Közösségi Tér bejáratánál 
is értesülhetsz.

Írta: Asbóth Georgina, Bizottsági Tag

VISSZATEKINTÉS
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Lengyel Emese versei

Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZELET

Almássy Lehel: Képvers

(Utánad) 
Megbeszéltem magammal, ha elmész, nem sírok. 
Hanem bekuporgok a kávéházak ridegségébe, 
és az tél olvadásáig ott gyógyulok ki belőled. 

Elviszem a kedvenc verseid a felejtésembe. 
Kassák és Pilinszky is követni fognak, zárásig 
törlik a cigarettád csókját a csókomról. 

A kis sarokban fogok ragacsos teát inni, 
ha gondolod nézd meg érzelmi alkotásod. 
A hiányod lélegzem mások levegőiben. 

Szoba történései 
Kint lucskos ősz volt, bent pedig fáztunk 
egymás ridegségétől. Nyakamra tetted 
a kezed, én pedig hagytam, talán tetszett. 

Megijedtem, a padlóra löktem a poharat. 
Valami kevert italt szívtak fel lábujjaink 
a szobapadló öregségei közül. 

Bennem bízhatsz, suttogott a hangod 
bele a terünk éles cigarettafüstjébe. 
Így eljátszottam a tehetetlent előtted. 

Tovább 
Bekuporogtam egy kis lakásszegletbe, 
és azt hiszem terád vártam naphosszat. 
Vagy két és három órát -nem sokat- 
utána aztán munkába kellett mennem. 

Amikor hazajöttem, ettem egyedül 
valami vasárnapi hideg maradékot, 
és visszaültem a hiányod helyére, 
amíg nem kezdődik napi híradó. 

Vittem magam mellé egy hamutartót, 
tudod a macska fekhelyével szemben 
szívom el magamtól az életemet 
és gondolkozom, hogyan tovább. 
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A DESZ... Vagyis a Debreceni Egyetemi Színház minden 
olyan egyetemistát szeretettel vár, akinek van kedve 
színházba járni, vagy éppen szerepelni. Meg azt is, aki-
nek nem. Aki nem szeret szerepelni, annak a tréningek 
alkalmával meg fog jönni a kedve. Hiszen hol máshol 
találna olyan közeget, ahol megmutathatja magát, mint 
olyan emberek között, akik szintén nem félnek nyitni 
mások felé; meg merik mutatni, hogy mit rejt a szívük 
legmélye, legyen az bánat vagy öröm?

De kezdjük az elejéről. A DESZ egy összefoglaló név, magában 
hordoz több társulatot, az Alkalmi Társulatot, ZAP Társulatot, 
Színláz Társulatot és a Confuse-A-Cat Ltd.-ot is. Ezeken a társu-
latokon felül, minden hónapban többször is nyílt tréningeket tar-
tanak olyan színészek, koreográfusok, táncosok, akik valamelyik 
társulat tagjai maguk is. A tréningeknek nagyon jó, közösséget 
összekovácsoló erejük van. Ezen tréningek alkalmával verbuvá-
lódott a DESZ-Tréningezők „társulata” is. Mindnyájan amatőr 
színjátszók vagyunk, minimális vagy éppen nulla előképzettséggel, 
ám annál több kíváncsisággal, merészséggel és tudni vágyással.

A DESZ Magyarország három kizárólag egyetemi színházá-
nak egyike (JESZ-Pécs, SZESZ-Szeged, DESZ-Debrecen). Több 
alkalommal is rendezett már színházi fesztivált (DESZT), ami a 
„hazai” színészek, vendégelőadók és nézők egybehangzó vélemé-
nye alapján, egyre jobbá és jobbá válik. Az idei DESZT(III) egy 
három napos, színházi workshoppal, színháztörténeti előadással 
tarkított, nagy figyelmet kapó fesztivál volt. Több idegen nyelvű 
előadást is megtekinthettek az érdeklődők, érkeztek produkci-
ók Budapestről, Pécsről, Szegedről és Nyíregyházáról is. Igazi 
kivételnek számít a hazai színházi fesztiválok közül, hiszen itt 
középiskolai színjátszók is felléptek.

És most egy kicsivel bővebben a DESZ Tréningezőkről, amely-
nek én is tagja vagyok. Az egész egy keddi napon kezdődött, vagyis 
sok keddi napon. Abban az időszakban Pálóczi Zoli sok tréninget 
tartott, aki kedvelte a munkamódszerét, az „visszajáró vendég” 
lett a tréningeken. Megismertük egymást, Zoli úgy gondolta, 
hogy tudna velünk többet, hosszabb távon is együtt dolgozni, így 

megalakult a mi kis csapatunk. Jelenleg a Gyerekcipőben című 
darabon dolgozunk, mely már megélt két előadást, de még mindig 
nincs befejezve. A darab a saját gyerekkori élményeinkből és saját 
érzéseinkből kapja az erejét. Zoli – jól gazdálkodva az erőnkkel 
– rengeteg kéréssel fordult felénk, feladatokat kaptunk, például, 
hogy különböző témákban írjunk, vagy más dolgoknak nézzünk 
utána. A darab részévé vált egy három részbe vágott monológ, 
mely egyikünk (Kacsora Adri) tollából származik. Az íráson kívül, 
a saját élményeken kívül óriási hangsúlyt fektettünk a színház-
technikai feladatokra, a mozgásra is – például az zenére történő 
írás is egy színháztechnikai gyakorlat. Zoli elsősorban táncos, 
a mozgás a „hazai terepe”, ezért nekünk is sok mozgással vagy 
tánccal kapcsolatos feladatot adott, amik segítségével mindenki 
szemmel láthatóan rengeteget fejlődött. Az első pár alkalommal 
majdnem mindannyian esetlenül lézengtünk a teremben, mára 
eljutottunk odáig, hogy, ha szépen megkérsz minket és fizetsz egy 
finom teát, akkor az aula közepén is táncra perdülünk.

Ugyanúgy, ahogy mi a nyílt tréningek segítségével összeková-
csolódtunk, te is megtalálod azt, amit, vagy akit keresel, amiért 
újra és újra el fogsz jönni a tréningekre. De egy szó, mint száz: 
Gyere! Add ki magadból azt, amit csak tudsz, hiszen többet kapsz 
vissza tőlünk, hidd el; itt nincs rossz válasz vagy rossz mozdulat, 
minden mozdulatod te vagy és mi pont ezért szeretjük!

Keresd a nyílt tréningeket és a DESZ egyéb programjait a 
DESZínház facebook oldalon vagy a deszinhaz.hu-n.

Kiss Milán Zoltán

Az Egyetem színészei
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A kórus története 2010 szeptemberében kezdődött, a 
Markusovszky II-es sz. Kollégium falai között. Lipécz 
Ágnes, akkor negyedéves orvostanhallgató kezdeménye-
zésére egy énekelni és zenélni szerető baráti társaság-
ból alakult meg a MediChoir Kamarakórus, amely Bodó 
Bernadett Bettina gyógyszerészhallgató személyében 
karvezetőre is talált. A kórushoz egyre több ismerős, év-
folyamtárs csatlakozott, és mára 55 főt számláló egyetemi 
kórussá vált. Bár a valaha volt és a jelenlegi tagok nagy 
része valamilyen egészségtudományi területen tanul 
vagy tanult (általános és fogorvostanhallgatók, gyógy-
szerészhallgatók; laboratóriumi analitikus, gyógytornász, 
népegészségügyi ellenőr hallgatók; már végzett orvosok, 
gyógyszerészek), a tagok között bőven akad más szakte-
rületen tanuló egyetemista is (IK, BTK, TTK, GTK, ZK). 

2010 óta több mint negyven koncer-
tet tudhat maga mögött a csapat. 2013 
nyarán a Magyar Sebész Társaság Kong-
resszusának és a XII. Országos Magatar-
tástudományi Napok nyitóünnepségét 
tehettük szebbé a muzsika hangjaival. 
Debrecenen kívül több kisebb-nagyobb 
városban is adtunk már koncertet: 
Budapest, Győr, Eger, Sárospatak, 
Sátoraljaújhely. Általában az adventi 
időszakban szoktunk egyházi – főleg 
református – gyülekezetbe is ellátogatni, 
ahol mindig nagy szeretettel fogadnak 
minket. Különösen nagy dolog volt 
a kórus életében a Kossuth Rádió élő 

közvetítése Semjénből, a pünkösdi református istentiszteletről, 
ahol mint vendégkórus voltunk jelen. Rendszeresen énekelünk 
a Debreceni Egyetem Professzori Klubjának rendezvényein, a 
Sántha Kálmán Szakkollégium különböző alkalmain, és minden 
évben a Debreceni Orvostanhallgatók Egyesülete által szervezett 
AIDS világnapi jótékonysági koncerten. Ezenkívül tagjai vagyunk 
a Magyar Orvos Muzsikusok Egyesületének, amely minden évben 
az ország számos pontján biztosít számunkra fellépési lehetőséget.

Sokan azt gondolják, hogy manapság a kóruséneklést csak 
kevesen választják szabadidős tevékenységként. Ahová csak me-
gyek, mindenhol csodálkoznak, hogy 55-en szerda esténként 8-tól 

10-ig összegyűlünk és énekelünk. Nekünk azonban – valamennyi 
kórustag nevében mondhatom – a MediChoir a mindennapjaink 
részévé vált. Ahogy Kodály is írja: „Aki zenével indul az életbe, 
bearanyozza minden későbbi tevékenységét, az életnek olyan 
kincsét kapja ezzel, amely átsegíti sok bajon.” Énekeseink ezt már 
minden bizonnyal meg is tapasztalták, ezért is maradnak meg 
tagként nagyon sokan évekig, és csak akkor lépnek ki, amikor pl. 
munkájuk miatt más városba kell költözniük. A tanulmányokhoz 
vagy éppen a munkához is nagyon sok energiát tudunk az ének-
lésből és a fellépéseinkből meríteni. 

Mindez azonban nem lenne így, ha a kórus korábbi vezetői 
nem tekintették volna hivatásnak a rájuk bízott csapat életének 
szervezését. Bodó Bernadett Bettina után 2012–2014 között a 
kórus vezetője Nagy Máté, akkori népegészségügyiellenő-szakos 
hallgató lett. 2013-ig a kórus menedzselése mellett ő volt a kórus 
karnagya is, ekkor azonban úgy döntött, hogy az akkor kb. 30 fős 
létszámhoz profi segítséget kér. Így lett a MediChoir karnagya 
Veres Anett, a Zeneművészeti Kar egyik legkiválóbb hallgatója. 
Szakértelme és türelme megmutatkozik rajtunk: tavalyi diplo-
makoncertjén az ő egyik diplomakórusaként lehettünk jelen, 
ahol a város neves zenész művészei fejezték ki elismerésüket 
és biztatásukat felénk. A vezetés jelenleg tehát három pilléren 
nyugszik. Karnagyunk, Veres Anett vezeti a próbákat és vezényel 
minket koncertjeinken; Máté kórusjegyzőként a kottákkal és a 
pénzügyekkel foglalkozik, magam pedig Máté utódaként a csapat 
háttérmunkáiért, menedzseléséért vagyok felelős. A kórus jelenleg 
a Sántha Kálmán Szakkollégium részeként működik, bővítve az 
általuk felkínált tudományos és kulturális lehetőségek tárházát. A 
Szakkollégium mellett a Hallgatói Önkormányzat támogatására 
is megalakulásunktól kezdve számíthatunk, amei megint csak azt 
jelzi, hogy szükség és igény van ránk.

Célunk, hogy lehetővé tegyünk minél több egyetemista számá-
ra, hogy kórusban énekeljen, és ezáltal nemcsak tudásban, hanem 
művészetben, élményekben és barátságokban is gyarapodjon. Jó 
megtapasztalni, hogy egyre többen jelentkeznek hozzánk külföl-
diek is annak ellenére, hogy a próbáinkat magyar nyelven tartjuk. 

Mindez biztatás a számunkra, hogy igenis van igénye a mai 
egyetemistáknak a szépre, a jóra, az értékesre; magára a zenére. 
Kodállyal együtt hisszük, hogy az út a boldogabb élethez a mű-
veltségen keresztül vezet, melynek szerves része a zenei műveltség. 
Ezt az értéket igyekszünk közvetíteni és továbbadni. 

Balla Gábor
DE ÁOK, V. évfolyam, kórusvezető

Bemutatkozik a MediChoir Hallgatói Kórus
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Munkavállalás az Európai Unióban: ez a központi témája 
a Debreceni Egyetem Kossuth Lajos Gyakorló Gimná-
ziuma és Általános Iskolájában rendezett nemzetközi 
workshopnak, ahova négy országból harminckét diák 
érkezett egy hétre együtt dolgozni a magyar társakkal.

Német, francia, spanyol és lengyel diákok, összesen harminc-
ketten érkeztek felkészítő tanáraikkal Debrecenbe, hogy az egyhe-
tes Fit for Work in Europe című nemzetközi programban együtt 
dolgozzanak a kossuthos tanulókkal.

Az intézmény 2014 őszén négy EU-tagországgal (Franciaország, 
Lengyelország, Németország, Spanyolország) közösen indította 
el a négyéves programot, melynek egyik legfontosabb célja, hogy 
ne csak elméletben, hanem önálló kutatómunka és személyesen 
átélt élmények segítségével ismertesse meg a tanulókat az európai 
munkaerőpiaccal. A DE Kossuth Lajos Gyakorló Gimnáziuma 
és Általános Iskolájában összesen ötven középiskolás vesz részt a 
programban, melynek köszönhetően a partnerországokba is utaz-
hatnak, így idegennyelv-tudásukat is fejleszthetik.

Miklósvölgyi Miklós igazgató hangsúlyozta, hogy a részt-
vevők az elmúlt hónapok munkáit és eredményeit mutatják be 
Debrecenben, a régió egyik legelismertebb iskolájában, amely az 
országos rangsorban első a debreceni intézmények versenyében. 
„A diákok a projektnek köszönhetően felkészülhetnek a munka 
világára, a munkaerőpiacon hasznos készségeket sajátíthatnak el, 
megismerhetik, hogyan vállalhatnak munkát az Európai Unióban, 
és megtanulhatnak együttműködni külföldi társaikkal.” Szabó 
Gábor igazgatóhelyettes elmondta, a projektben részt vevő vala-

Kossuthosok a nyugati munkaerőpiacon

mennyi diáknak szeretnék biztosítani, hogy a találkozók egyikén 
személyesen is külföldi tapasztalatokat szerezzenek. Májusban 
Spanyolországba utaznak.

Nagy Bence, a Kossuth tizedikes diákja – aki előadott a debreceni 
találkozón – azt mondta, hogy a legelső közös projektre a  résztvevő 
országok munkanélküliségi mutatóit hasonlították össze, májusban 
Lengyelországban azt tanulták meg, hogyan viselkedjenek egy 
állásinterjún. „A debreceni projekthétre pedig cégekkel, magán-
személyekkel készítettünk riportokat, hogy megtudjuk, milyenek 
a külföldi munkavállalással kapcsolatos tapasztalataik.”

A tavaly novemberben elindult programnak köszönhetően 
már volt is olyan diák a Kossuth gimnáziumban, aki nyáron Né-
metországban vállalt munkát a szünidőben. Vajon hányan lesznek 
a program végére, akik ennyi tudás birtokában végleg a külföldi 
életet választják?

Szabó Laci

Már egy évtizede láthatjuk-hallhatjuk 
klubokban és fesztiválokon a Kiscsil-
lag zenekart, melynek tagjai nem 
borultak bele önmaguk múltjába, se 
szülinapi turné, se válogatáslemez 
nem kísérte az évfordulót – hisz a 
jövőt tervezik. Mini interjú Lovasi 
Andrással.
EÉ: – Nyáron rendeztetek egy pesti szüle-
tésnapi koncertet, de azzal le is tudtátok az 
emlékezést, a hírek szerint pedig már az új 
anyagon dolgozik a zenekar.

– 2005. július közepén volt az első kon-
certünk, annak évfordulójára volt egy bulink 
a Parkban, de ennyiben ki is merült. Annyira 
a jövővel foglalkozunk éppen, hogy nincs idő 
az elmúlt tíz évet ünnepelni. Idén amúgy is 
sok zenekarnak volt jubileuma, ráadásul én 
azt gondolom, hogy a közönség ebbe bele 
is unt egy kicsit. Egy ideig szerették, hogy 
vannak nagy évfordulós koncertek, amikor 
mindenki ünnepelte önmagát, de szerintem 
ez már annyira ma nem megy. Mi inkább 
azzal vagyunk elfoglalva, mi lesz velünk a 
következő tíz évben.

EÉ: – Éppen a stúdióban voltatok, amikor 
felhívtalak, és már lehet arról is tudni, hogy 
valami egészen újat alkottok Semmi konfe-
rencia címmel, mi lesz ez?

– Az én kis stúdiómban voltunk Pécsen, 
ez még csak a demó szakasz. Nagy terveink 
vannak ezzel az lemezzel, ha lehet még 
egyáltalán ilyenről beszélni, ami tavasszal 
jelenik majd meg és egy koncept anyag lesz, 
aminek „koncertszerű” előadást szeretnénk. 
Az lenne a célunk, hogy teljesen más hang-

Antimusical jön a Kiscsillagtól
szerelésben lépjen a Kiscsillag színpadra, 
nem is nagyon mi énekelnénk. Szeretnénk 
belőle színházban egy repertoárt rendszere-
sen játszani. Ránézésre talán a musicalhez 
áll a legközelebb, de inkább egy antimusical 
születik majd.
EÉ: – Milyen történet tartja majd össze a 
dalokat?

– A Debrecenben is bemutatott, Idáig 
tudom a történetet című előadás szerelmi 
háromszöge az alapja az új anyagnak, az 
egyik szereplő hölgy, Zsuzsa életét követi 
majd tovább, akinek születik egy gyermeke, 
aki látva, hogy anyja mindig szomorú, rá-
kérdez az okára, de csak azt a választ kapja, 
hogy semmi. Mikor a gyermek egy hajlék-
talannal – aki egy fában lakik – összebarát-
kozik, közösen kitalálják, hogy konferenciát 
szerveznek a semmiről, hátha sok okos 
ember meg tudja majd mondani, mi a baja 
az anyukának. Egyébként a Bújócska című 
dal már ebből van, nem véletlenül szerepel a 
klipjében is egy hajléktalan, az már a részét 
képezi a dalcsokornak. 

Szabó Laci 
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„Pályám során nem a kíváncsiság, 
az álmaim hajtottak”

 –  beszélgetés dr. Szűcs Edit dékán asszonnyal – 

Dr. habil. Szűcs Edit okleveles gépész-
mérnök, főiskolai tanár, tanszékveze-
tő, a Debreceni Egyetem Műszaki Ka-
rának dékánja, az egyetem minőség-
biztosítási rektori biztosa. Kutatási 
területe: menedzsment módszerek, 
minőségmenedzsment, szervezeti 
kultúra, környezetmenedzsment, lo-
gisztika. Munkásságáért számos elis-
merésben részesült: Pro Auditoribus 
Universitatis Díj, Környezetvédelmi 
Műszaki Felsőoktatásért Díj, Magyar 
Arany Érdemkereszt polgári tagoza-
ta, Pekár Imre Mérnöki Életműdíj…

EÉ: – Dékán Asszony! Az Ön eddigi életpá-
lyája semmilyen szempontból sem mondható 
szokványosnak. Nőként gépészmérnöki 
diplomát szerez, pályafutását a Hajdúsági 
Iparművek Rt.-nél kezdi mint tervezőmér-
nök, később mérnöktanár a Péchy Mihály 
Építőipari Szakközépiskolában, majd fő-
iskolai docens, intézetigazgató-helyettes a 
Műszaki Főiskolai Karon, 2007-től a Műsza-
ki Kar dékánja és mindemellett 2004-től az 
egyetem minőségbiztosítási rektori biztosa. A 
kíváncsiság hajtotta ilyen sokféle irányba, mi 
motiválta Önt, amikor ezeket a feladatokat, 
kihívásokat felvállalta?

 - Eddigi munkám során nem a kíváncsi-
ság, hanem az álmaim hajtottak. A közép-
iskolában fizika-kémia tagozatosként még 
az orvosi egyetemre készültem a nővéremet 
követve, de a könyveitől valahogy megret-
tentem. Negyedikes gimnazista voltam, 
amikor a Budapesti Műszaki Egyetemen 
(BME) nyílt napot tartottak, és nagyon 
megtetszett, amit ott láttam, a különféle 
szerkezetek, laborok…, akkor döntöttem el, 
mérnök leszek. Pályámat valóban a Hajdú-
sági Iparműveknél kezdtem Tégláson, mint 
tervezőmérnök, ahol épületgépészeti terve-
zések mellett folyamatszervezéssel, kapaci-
tásvizsgálattal, kalkulációs számításokkal, 

valamint gyártósorok összehangolásával 
és munkaszervezéssel is foglalkoztam. Az 
oktatás felé akkor fordultam, amikor a fiaim 
iskolások lettek. Először a Péchyben kezd-
tem az oktatói pályafutásomat, majd 1992-
ben az Ybl Miklós Főiskolán folytattam, 
ahol a Műszaki Menedzsment Tanszékre 
kerültem. Az idők folyamán PhD-fokozatot 
szereztem a Budapesti Műszaki Egyetemen, 
főiskolai tanár, tanszékvezető, majd 2007-
től a kar dékánja lettem.
EÉ: –  Dékánsága idején nem kis eredmények 
valósultak meg a vezetése alatt.  A főiskolai 
kar egyetemi karrá nőtte ki magát, az 5 
helyett 6 alapszakot, 3 angol nyelvű alap-
szakot indítottak, és 7 mesterszak jött létre. 
Az ország 42 mérnöki karának rangsorában 
a debreceni Műszaki Kart a 4-6. helyen 
tartják számon. Folyamatosan növekszik a 
hallgatói létszám, mintegy száz oktatójuk 
és közel háromezer hallgatójuk van, akik 

egyre magasabb ponthatárokkal kerülnek 
be. 2013-ban 1 milliárd 800 ezer forintból 
megépült az új épületszárny, és az infrastruk-
túra fejlesztésére, valamint az alapkutatásra, 
ipari kutatásra elnyert pályázatok összértéke 
meghaladja a 7 millió EUR-t… Idén szept-
emberben indult a gépészmérnöki ún. duális 
képzés. Hogyan működik ez az intézményük-
ben, és partner-e ebben igazából a másik fél? 

 - Sokat gondolkodtunk rajta, hogy 
nyissunk-e a duális képzés irányába is, és 
jól döntöttünk, mert a felsőoktatás straté-
giájában is szerepel ez a képzési forma. Az 
indítás előtt tájékozódtunk Kecskeméten 
és Győrben is - ahol a duális képzés már 
korábban bevezetésre került -, megnéztük, 
hogy milyen szervezetben, hogyan működ-
tetik, milyen minőségbiztosítási eljárásokat 
alakítottak ki, hogy minden szempontból 
kontrolálni lehessen a résztvevők előre-
haladását. A képzésről tudni kell, hogy 
amennyiben a hallgató ezt választja, akkor 
a Műszaki Karra történő felvételivel egy 
időben a karral szerződésben álló partner-
vállalathoz is jelentkezik, és amennyiben 
ott is megfelel, továbbá a szükséges pont-
határt is eléri, akkor megkezdheti a duális 
képzést. Nem minden hallgató választja 
ezt, de egy részük ezen az úton szeretne 
diplomát szerezni. 2015 szeptemberétől 19 
gépészmérnök hallgató kezdte el tanulmá-
nyait a Debreceni Egyetem Műszaki Karán 
duális formában. A szemesztereket úgy 
alakítottuk ki, hogy az alapképzés képzési 
idejének (3,5 év) jelentős részét a cégnél 
tölti a hallgató, ahol projektfeladatokkal 
látják el őket. A felkészülésben ugyanúgy 
haladhatnak előre, mint a másik rend-
szerben. Az egyetem feladata elsősorban 
az elméleti, míg a vállalaté a gyakorlati 
képzés. A vizsgák is a karon történnek. A 
hallgatók fizetést kapnak, ami a cégeknek 
kissé megterhelő, de az a tapasztalat, hogy 
szívesen vállalkoznak erre, hiszen a jövő jól 
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képzett munkavállalóinak a felfedezése a 
cél. Megkereséseinkre éppen ez okból rövid 
idő alatt igent mondtak, és megkötötték 
velünk az erre irányuló megállapodásokat. 
EÉ: – Minőségmenedzsment című könyvében 
azt írja:  „A mai ember számára a minőség 
a mindennapi élet meghatározó tényezőjévé 
nőtte ki magát. A fejlett ipari társadalmak-
ban a minőségi élet csak a termékek és a 
szolgáltatások zavartalan működésével 
érhető el.” Miért kezdett el olyan mélységben 
foglalkozni minőségüggyel, hogy könyvet és 
több tanulmányt is írt ezzel kapcsolatban? 
Mit jelent a minőség egy olyan oktatási 
intézményben, mint a Debreceni Egyetem, 
amelyet 2007-ben Felsőoktatási Minőség-
díjjal jutalmaztak? 

– A Műszaki Menedzsment Tanszéken 
olyan fő kutatási területet választottam, 
amivel akkor, 1992-ben itt még senki sem 
foglalkozott és az országban is csak kevesen. 
A BME-n találtam néhány olyan partnert, 
akiket érdekelt a minőségmenedzsment. 
1996-ban már ki is próbáltam, tudok-e 
önállóan egy gazdálkodási szervezetnek 
minőségbiztosítási rendszert kiépíteni, 
aztán rengeteg tapasztalatot szereztem e 
téren is, eddig mintegy hatvan cég rend-
szerét dolgoztam ki, és vittem át az auditon. 
Felsőoktatással kapcsolatos minőségme-
nedzsmentből habilitáltam a Debreceni 
Egyetemen.  2004-től a Debreceni Egyetem 
rektora minőségbiztosítási biztosnak kért 
fel. A kérése arra irányult, hogy építsem 
ki, működtessem és fejlesszem tovább a 
rendszert, amelyért az egyetem 2007-ben 
az országban elsőként Felsőoktatási Minő-

ségdíjat kapott. A Debreceni Egyetem célja, 
hogy kutatóegyetemként Kelet-Magyar-
ország meghatározó szellemi központjává 
váljon, amit a minőség, a hatékonyság, a 
megbízhatóság és az aktivitás jellemez. 
Figyelemmel az európai folyamatokra és a 
társadalmi igények kielégítésére az egyetem 
minél magasabban képzett szakembereket 
kíván kibocsátani.
EÉ: – 2001-ben Göteborgban fogadták el a 
fenntartható fejlődés stratégiáját, az egyik 
legfontosabb célként a környezetvédelmet 
jelölték meg. A Műszaki Kar számos fej-
lesztése is ennek a jegyében valósult meg. 
Ön könyvet írt a fenntartható fejlődésről, 
Környezetvédelmi Műszaki Felsőoktatásért 
Díjat kapott. Ezek szerint az egész kar elkö-
telezett a környezetvédelem, a fenntartható 
fejlődés mellett?

– Nagy szerencsém és a sors akarata, 
hogy két olyan kiváló helyettest válasz-
tottam, akik fiatalok és harcosak, így egy 
erős, kreatív, elkötelezett csapat kezdett 
körülöttem munkálkodni a karon. Két ku-
tatócsoportban dolgozom. Az egyiket Dr. 
Kalmár Ferenc tudományos dékán helyettes 
alakította ki és vezeti, melyben célunk a 
megújuló energiaforrások alkalmazása új 
épületekben és felújításoknál, valamint az 
azokhoz kapcsolódó beruházások racio-
nalitásának eldöntésére alkalmas komplex 
modellek kialakítása. A közel zéro energia-
felhasználású épületek, városléptékű meg-
újuló energiás alkalmazások társadalmi és 
gazdaságossági, a beruházások megtérülési 
mutatóinak vizsgálata, költség- és haszon-
elemzés. A másik munkacsoport - amelyet 
én vezetek - alapvető fontosságúnak tartja, 
hogy a képzés ideje alatt kiderüljön, hallga-

tóink milyen szintű kompetenciákkal bír-
nak, s azok hogyan fejleszthetők, valamint, 
hogy a nálunk végzettek milyen szintű 
ismeretanyaggal kerülnek ki a munkaerő-
piacra, illetve melyek azok a kulcsfontos-
ságú tulajdonságok és előnyök, amelyeket 
a versenyszféra elvár a munkavállalóktól. 
Ennek érdekében diplomás pályakövetői 
rendszert működtetünk, és hallgatói elége-
dettséget mérünk minden évben. 
EÉ: – Egyetemi kart vezet, az egyetemi mi-
nőségügyért rektori biztosként felel, szakmai 
konferenciákat, szakkiállításokat szerveznek, 
rendszeresen publikál, főszerkesztője a 
Debreceni Műszaki Közleményeknek, van-e 
egyáltalán szabadideje, és ilyenkor mivel 
foglalkozik szívesen?  

– Vallom, hogy az embernek arra van 
ideje, amire időt szán. Ebből az okból kifo-
lyólag van szabadidőm, mert az idő múlásá-
val rájöttem, hogy nagyon sok munkát el le-
het végezni éjszaka is. Szeretek kimozdulni, 
utazni. Külföldi utakra kevés lehetőségem 
van, elsősorban időhiány miatt, de Ma-
gyarországon belül hétvégenként szeretek 
kirándulni, leginkább víz mellé. Imádom 
Erdélyt, oda szívesen utazom. Mindemellett 
a sportot is előnyben részesítem, rendsze-
resen járok edzőterembe, tornázni. Nagyon 
jót tesz nekem a mozgás, inspiráló, utána 
jobban tudok dolgozni, és nagyon jó a tár-
saság is ott. Azt azonban ki kell emelnem, 
hogy nemcsak az edzőteremben érzem jól 
magam, hanem a munkahelyemen is, ahol 
nagyon sok kedves és tehetséges ember 
vesz körül, akik nagymértékben segítik a 
munkámat, és úgy érzem, hogy szeretnek 
és tisztelnek engem.

Szegedi Magdolna
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A DE-ficit mostani írásában Marincsák Kálmán a korrupció jelenségét járja körül, mert az még mindig az 
egyik legnagyobb kihívást jelenti Európa számára.

State Capture,
avagy az állam foglyul ejtése

Napjaink egyik fontos és kiemelkedő 
problémája a korrupció. Ez a jelenség gazda-
sági fejlettségtől függetlenül a világon min-
den országban, a társadalom minden egyes 
szintjén megtalálható, legyen szó nonprofit, 
profitorientált, magán- és közvállalatokról, 
egyházi vagy civil szervezetekről. Az Európai 
Unió a 2014-es antikorrupciós jelentésé-
ben megállapította, hogy a korrupció még 
mindig az egyik legnagyobb kihívást jelenti 
Európa számára, hiszen egyik tagállam sem 
mentes tőle, és a becslések szerint összesen 
120 milliárd euróval károsítja meg az eu-
rópai gazdaságot évente. Annak ellenére, 
hogy már történtek pozitív lépések ennek 
leküzdésére, az erőforrások szűkössége, 
rossz elosztása, valamint a túlbürokratizált 
jogi és közigazgatási rendszer továbbra is a 
korrupció strukturális előidézői, amelyeket 
jelentősen fékezik a gazdasági, politikai és 
társadalmi átalakulással járó változások. 
(Anti-Corruption Report, 2014)

Mi is az korrupció?
Ahhoz, hogy ezt a jelenséget és az általa 

okozott kárt megértsük, definiálni kell 
magát a korrupciót. A kutatók kettébontják 
a fogalmat egy szűkebb és egy tágabb de-
finícióra. A szűkebb értelmezés szerint az 
tekinthető korruptív viselkedésnek, amit a 
helyi korrupcióellenes törvény, szabályozás 
annak minősít. A tágabb értelmű korrupció 
(morális korrupció) már túlmutat a jogi 
megfoghatóságon, ez már figyelembe veszi 
az adott társadalom etikai alapelveit, kultu-
rális sajátosságait és a történelmi időszakot 
is, amelyben ez a cselekvés megtörtént. Tehát 
a korrupciót specifikusan úgy definiálhatjuk, 

mint egy „zavart vagy rendellenességet, 
amely az egyének vagy több egyénből álló 
csoportnak abbéli viszonyában figyelhető 
meg, amelyet a szakma vagy mások (munka-
társak, ügyfelek, anyavállalat, illetve konku-
rens szervezet, a helybéli közösség) és/vagy 
a természetes környezet iránt táplál, amely 
továbbá a szakmai, a szervezeti, a polgári 
vagy a személyes etikai kódex normáinak 
szándékos megszegéséből/figyelmen kívül 
hagyásából ered, és amelyet valamilyen 
anyagi vagy lélektani haszon megszerzésére 
motivál” (Majstorovic, 2013). Az érdekeltek 
körét a szakirodalom négy főcsoportra 
tagolja, akik lehetnek hivatali, vállalati, 
politikai és egyéb érdekeltek.

A korrupció hatásai
A korrupció minden belépőnek egyéni 

hasznot ígér, azonban minél többen gyako-
rolják, vesznek részt a folyamatban, annál 
nagyobb a társadalmi kár, olyannyira, hogy 
végül mindenki rosszul jár. Klitgaard, a 
fejlődő országokat vizsgálva, a korrupció 
hatásait négy nagy csoportba sorolja. Az 
első csoport a hatékonyságra gyakorolt 
hatás, miszerint a források ugyan bizonyos 
értelemben nem vesznek el a társadalom 
számára, de nem lesznek hatékonyan fel-
használva. Másik fontos probléma a „köz-
rossz” keletkezése (például a nem megfelelő 
előképzettségűek, kevésbé alkalmasabbak 
bekerülése kormányzati alkalmazottként). 
Végül hatékonysági probléma még a közpo-
litika torzulása is, ami a kormányzat legfelső 
szintjein lévő tisztviselők a saját és a hozzájuk 
közelebb álló, szűkebb csoport érdekeinek 
kiszolgálása következtében keletkezik. A 

második nagyobb csoport a források újrael-
osztása, ami az allokációt a szegényebbektől 
a gazdagabbak és kiváltságosak (vagyono-
sok, politikai, katonai hatalommal bírók, 
monopóliumok) felé irányítja. A harmadik 
csoportba az ösztönzőkre gyakorolt káros 
hatásokat állapítja meg. A korrupció olyan 
ösztönzőket teremt, amelyek erősítik a „já-
radékvadász társadalom” kialakulását, ahol 
a polgárok és a tisztségviselők, hivatalnokok 
arra törekednek, hogy „monopolbevéte-
leket” érjenek el, gyakran csúszópénzek 
révén. Ez több szempontból is káros, mivel 
a monopolista magasabb árakat tud szabni, 
mint ha az a kompetitív piacon alakult volna 
ki, valamint ez a járadékvadászat időt és 
energiát von el a produktívabb tevékenysé-
gektől. A korrupció ösztönzőkre gyakorolt 
hatása jelentkezik még a kockázatkerülési 
magatartásban, ami azt jelentheti, hogy a 
beruházók kisebb valószínűséggel hajtanak 
végre beruházásokat a magas korrupciójú 
térségekben, ezzel csökkentve a fejlődés, 
felzárkózás esélyeit. Végül az utolsó csoport-
ba a politikai hatásokat sorolja, miszerint 
a korrupció táplálja az elidegenedést és a 
cinizmust, valamint instabillá teszi a rend-
szereket. (Klitgaard, 1991)

„A foglyul ejtett állam”
A politika egyik fontos kérdése és lénye-

ges meghatározója, hogy az állam milyen 
módon lép interakcióba a vállalatokkal, és 
ezzel milyen hatást gyakorolnak. Azonban 
kevesebb figyelem irányul arra, hogy ennek 
az interakciónak van egy másik oldala is: a 
vállalatok miképpen hatnak, befolyásolják 
az államot, és hogyan fejtik ki ezt a befolyást 
előnyszerzés érdekében esetleges társadalmi 
károk árán. Miután meghatároztuk a kor-
rupció fogalmát és megértettük a negatív 
hatásait, foglalkozhatunk az angol nyelvben 
state capture-ként, vagy a Hellman, Jones 
és Kaufmann által „capture economy”-ként 
emlegetett jelenséggel, amire magyarul az 
állam foglyul ejtéseként szokás hivatkozni. 
(World Bank, 2000)

A state capture az egyik legáthatóbb for-
mája a korrupciónak, ahol a vállalatok, intéz-
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mények vagy erősebb egyének korrumpálják 
a közhatalom felsőbb szféráit, hogy számuk-
ra kedvező törvények, törvénymódosítások, 
rendeletek, bírósági ítéletek szülessenek vagy 
illegálisan támogatnak politikai pártokat 
vagy jelölteket, hogy befolyásolják és formál-
ják az adott ország politikáját, jogrendszerét 
és a gazdasági körülményeket, verseny-
feltételeket (Transparency International, 
2014). Politikai gazdaságtani és szabályozás 
gazdaságtani szempontból mindenképpen 
meg kell említeni a Nobel-díjas közgazdász, 
George Stigler által meghatározott egyfajta 
politikai korrupciót, kormányzati kudarcot: 
a regulatory capture-t, azaz a szabályozók 
foglyul ejtését. Stigler ezt a teherautó-piac 
egyesült államokbeli regulációján keresztül 
mutatja be. Konklúzióként levonhatjuk, 
hogy az állam és a gazdaság érintkezésénél 
elkerülhetetlen a szabályozóknak a szabá-
lyozottak általi behálózása, befolyásolása 
(Stigler, 1971). Azonban meg kell külön-
böztetni az üzleti érdekek törvényes képvi-
seletétől, a lobbizástól, bár a gyakorlatban 
a törvényes és a bűnös befolyásgyakorlás 
elhatárolása nehézkes feladat lehet.

A szakirodalom inkább az egykori szovjet 
tagállamokra koncentrál, de a korrupció e 
formája megtalálható máshol is, ahol az üz-
leti szféra erősen összefonódik a politikával, 
és az átláthatóság alacsony szinten van. A 
jelenség ugyanúgy jelen van Szingapúrban, 
Dél-Koreában, az USA-ban és más európai 
országokban is. Fontos azonban megjegyez-
ni, hogy a state capture nem feltétlenül a 
vállalatok befolyására utal, ugyanúgy prob-
léma lehet azoknál az országoknál, ahol a 
katonaság (például a dél-amerikai országok 
különböző katonai diktatúrái), etnikai cso-
portok (legszembetűnőbb példa erre Szíri-
ában a síiták hatalomgyakorlása a szunniták 
felett) vagy szervezett bűnözői csoportok (a 
hagyományosan erős olasz maffia befolyása 
a 20. század 70-es éveiben) elég erőteljesek 
ahhoz, hogy befolyásolják az államot. 

Rendszerváltozás 
Kelet-Közép-Európában

A szovjet blokk felbomlása után, a kelet-
közép európai államoknak a szocializmusból 
a kapitalizmusba való átmenethez radikális 
átalakulásra volt szükségük a gazdasági és 
politikai intézményekben. A legnagyobb 
kihívás az állam szerepének újradefiniálása 
volt a piacon. Ez lehetőséget teremtett az 
erősebb érdekcsoportoknak, hogy kifejt-
sék befolyásukat a gazdasági irányvonalak 
meghatározásában, amivel saját érdeküket 
erősítették. Ezekben az országokban a state 

capture-t megkönnyítette a rengeteg tör-
vény, szabályozás és rendelkezés újraírása, 
a vagyonok redisztribúciója (privatizáció), 
valamint a tényleges rendelkezések hiánya, 
amelyek hatékonnyá tehették volna az ellen-
őrzést a visszaélésekkel szemben a közhiva-
talokban (belülről és kívülről).

A Világbank és az Európai Fejlesztési 
és Újjáépítési Bank egy 1999-es adatfelvé-
telű Business Environment and Enterprise 
Performance (BEEPS) felmérés alapján 
vizsgálta 22 átalakuló országon keresztül a 
state capture-t, korrupciót és a befolyást. 
A vizsgált országok a következők: Albánia, 
Grúzia, Azerbajdzsán, Fehéroroszország, 
Bulgária, Horvátország, Csehország, Észt-
ország, Örményország, Magyarország, 
Kazahsztán, Kirgizisztán, Lettország, Lit-
vánia, Moldova, Lengyelország, Románia, 
Oroszország, Szlovákia, Szlovénia, Ukrajna 
és Üzbegisztán. Az alábbiakban foglalnám 
össze a főbb megállapításaikat:

A state capture és befolyása bizonyítottan 
jelen van az átmeneti gazdaságokban (mint 
ahogy szerte a világon), azonban a vizsgált 
országok között jelentősen eltért a befolyás 
erőssége. 

A foglyul ejtett gazdaságokban az inno-
vációs stratégia helyett a vállalatok inkább 
lényeges kapcsolati tőkét felhasználva pró-
bálnak versenyezni az erősen befolyásolt 
piacon, és ez jelentősen meghatározza a 
piaci részesedést is. Az állam hajlamosabb 
kevesebb figyelmet fordítani olyan kriti-
kusan fontos közintézményekre, mint a 
tulajdonjogok és a szerződés biztonsága, va-
lamint feladataira, többek között a közjavak 
hatékony finanszírozására. A legerőteljesebb 
vállalatok a kapcsolati tőkéjüket felhasználva 
arra törekednek, hogy közvetlenül befolyá-
solják ezeknek a közjavaknak az előállítását 
(közbeszerzések manipulálása), hogy ezzel 

fokozzák saját teljesítményüket. Ez egyfajta 
kiegészítő stratégiaként jelenik meg, mely-
nek célja, hogy az innovációs hiány okozta 
gyengeséget kompenzálja. Azonban ezt a 
nyereséget csak az „elfogott gazdaságban” 
tudják realizálni.

A kezdeti foglyul ejtő vállalatok jelentő-
sebb előnnyel rendelkeznek a tulajdonjog 
biztonságában és az állam által biztosított 
teljesítményben. Ez rendkívül erős ösztön-
zőt jelent a többi vállalat számára, hogy ők 
is foglyul ejtőként lépjenek fel, ezzel tovább 
gyengítve az államot, aláásva a fenntartha-
tó növekedést és a gazdasági reformokat. 
(World Bank, 2000)

Mit lehet ezzel kezdeni 
általánosságban?

Ahhoz, hogy ezt a jelenséget globáli-
san (meg magát a korrupciót is) bizonyos 
keretek közé tudjuk szorítani, szükség van 
megfelelő intézkedésekre. Ilyen eszközök 
lehetnek a transzparencia biztosítása a 
kampányfinanszírozásban, a kampányok 
költségeinek közfinanszírozása, valamint 
csökkentése. Ezeknek az intézkedéseknek 
hatására csökkenhet a magánpénzeknek 
való kitettség. Továbbá fontos probléma 
az érdekek konfliktusának feloldása is, a 
politikai szereplők egyéni érdekkövetésének 
csökkentése (vagyon- és érdeknyilatkozat), 
a „revolving door” jelenség kiküszöbölése. 
Fontos a lobbitevékenységek definiálása, 
nyomon követése, a „törvényhozói lábnyom” 
feltárása, amiben fontos szerepet játszhatnak 
a civil szervezetek és a média. Végül fontos 
lépés lehet a verseny biztosítása és fokozása 
a magánszektorban, a gazdaság liberalizáci-
ója, valamint a szabályozás kiszámíthatósá-
ga. A kérdés, mint mindig, van-e rá igény?

Marincsák Kálmán
DEX Műhely
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Közel két hónapja tart a Debreceni Futballegyetem, amely 
neves külföldi trénerek, futballkutatók előadásait hozza 
el hétről hétre a cívisvárosba, tovább gyarapítva ezzel a 
hazai labdarúgóedzők tudását.

Szeptember közepén indította útjára a rendezvénysorozatot a 
Debreceni Egyetem. A program során több téma köré csoporto-
sítva nemzetközi konferenciát és workshopokat tartottak, tartanak, 
amelyeknek nem titkolt célja a hazai utánpótlás labdarúgás hosszú 
távú bekapcsolása a nemzetközi vérkeringésbe, illetve a külföldi fel-
sőoktatási intézmények sportirányú projektjeihez való csatlakozás. 
A képzési program lehetővé teszi, hogy az utánpótlásképzésben 
dolgozók hozzájussanak a modern, nemzetközi szintű ismeretek-
hez. Az előadások fő témája a kognitív képességek fejlesztése, azaz 
olyan gondolkodó futballisták kinevelése, akik eredményesebbé 
tehetik labdarúgásunkat. 

Első előadónak nem kisebb szaktekintélyt, mint Horst Weint 
sikerült Debrecenbe csábítania a szervezőknek, aki korábban az FC 
Barcelonánál és a Spanyol Labdarúgó Szövetségben is dolgozott. A 
szakember számos világsztárt látott már „felcseperedni”, s elmondá-
sa szerint ezeknél a játékosoknál is a helyes döntések meghozatala 
jelentette azt a pluszt, amivel társaik fölé tudtak kerekedni a pályán.

A német edzőlegenda után Mauro Giussani érkezett Svájcból, 
aki ismertette az óramű pontossággal működő svájcifoci-modellt, 
és hogy hogyan sikerült nekik a semmiből U17 világbajnoki címig 
jutniuk.

Ezután Rainer Setik, az osztrák Rapid Wien labdarúgó akadé-
miájának egykori vezetője tartott előadást. Setik avatta be magyar 
kollégáit a tehetségkutatás, valamint a kreativitás kibontakoztatásá-
nak rejtelmeibe, s rávilágított a „sógorok” sikereinek titkára, hiszen 
ők is a magyarok előtt járnak eredményességben, elég, ha csak az 
Európa-bajnoki selejtezőkre gondolunk.

A Debreceni Futballegyetem negyedik előadója a tizennyolc-
szoros olasz bajnok AC Milan szakmai stábjából érkezett Fulvio 
Fiorin volt, aki több évtizede dolgozik a piros-feketéknél, néhány 
hónapja például Filippo Inzaghi pályaedzőjeként tevékenykedett 
a Serie A-ban. Ha valaki, akkor ő igazán tudhatja, milyen is egy 
élcsapat mindennapjait koordinálni. Az ott folyó szakmai munka, az 
általa kifejlesztett mérkőzésanalízis bemutatása rendkívül hasznos 
információkkal szolgált a magyar edzők számára.

Luis Castro egy szűk hetet töltött hazánkban, s ez alatt megannyi 
érdekességet osztott meg a hallgatósággal. A Vitória FC Guimarães 

Játssz ésszel!

szakmai vezetőjeként tevékenykedő fiatalember olyan innovatív 
edzésmódszereket mutatott be a nagyközönségnek, melyek egyedül-
állóak a világon, ezek egyébként bajnoki címet is eredményeztek az 
általa edzett utánpótláscsapatoknak az olyan nagynevű riválisokkal 
szemben, mint az FC Porto, vagy éppen a SL Benfica.

A legnagyobb várakozás Patrick Ladru (képünkön balra) 
előadását előzte meg, hiszen a Nagyerdei Stadionban tartott 
szakmai napon több mint ezer edző vett részt szerte az országból 
(az előadás és gyakorlati bemutató az MLSZ UEFA edzőképzési 
rendszer kreditszerző eleme volt). Az esemény rangját jelzik, hogy 
a bemutató előtt felszólalt többek között Papp László, Debrecen 
város polgármestere, Szilvássy Zoltán, a DE rektora, valamint Bács 
Zoltán, a DE kancellárja is. Az Ajax Amsterdam FC utánpótlá-
sában tevékenykedő tréner olyan kiváló játékosokkal dolgozott 
együtt karrierje során, mint Wesley Sneijder vagy éppen Rafael 
van der Vaart, így az ő előadásában is hitelesen hangzott, mikor 
a gondolkodást nevezte meg a játék kulcsának. 

Hetedik előadóként (lapzártánk után) Gianni Pettrocchi ér-
kezik a Debreceni Futballegyetemre, és az olasz képzési modellt 
ismerteti, valamint a GPS-rendszereknek a labdarúgásba történő 
integrálásáról tart majd előadást az érdeklődők számára. 

A már eddig elhangzottak is olyan alapot szolgáltathatnak 
a futballfejlesztés területén, melyre talán még sosem volt példa 
Magyarországon, s ne feledjük, hogy egy hét még hátra van. Ekkor 
az Olasz Labdarúgó Szövetség utánpótlás-igazgatója, Maurizio 
Viscidi érkezik városunkba, akinek előadását a Debreceni Egyetem 
hallgatói is meghallgathatják november 24-én, kedden.

Reméljük, a programsorozat eléri célját, s a Debreceni Egyetem 
is azon intézmények közé tartozik majd, amely tevékenyen részt 
vett legnépszerűbb sportunk felvirágoztatásában. 

K.M
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Csak a DEAC!
Vége felé közeledik a nagypályás futballidény őszi felvo-
nása, amelyben három csapatunk is érdekelt. Sajnos azon-
ban az utóbbi hetekben nem sokszor láthattuk a pályán 
fiataljainkat, hiszen több mérkőzés is elmaradt ilyen-olyan 
okokból. Nagypályás focistáink mellett női, valamint férfi 
futsalosaink is érdekeltek még a maguk pontvadászatá-
ban, így szokásunkhoz híven róluk is ejtünk néhány szót. 

A Sáfár László vezette megye I-es csapatunk egy mérkőzést vívott 
az elmúlt két hétben, hiszen a Püspökladány ellen kiírt hazai össze-
csapás a korlátozott látási viszonyok miatt (sűrű köd) elmaradt. Az 
előző fordulóban azonban Hajdúnánásról sikerült elhozni a három 
pontot labdarúgóinknak, ami feltétlen megsüvegelendő teljesít-
mény. A hazaiak a harmadik helyet foglalták el a tabellán a játéknap 
előtt, míg a mieink a 13. helyen tanyáztak. A korán megszerzett 
vezetésünket ugyan még sikerült egalizálnia a nánásiaknak, ám az 

első félidő lefújása előtt Boros Máté 
vette be ellenfelünk kapuját, ami 
2-1-es félidőt eredményezett. Mint 
kiderült, több gól már nem született 
a folytatásban, így rendkívül fontos 
győzelmet könyvelhetett el alakula-
tunk, és ezzel a sikerrel megkezdte a 
felzárkózást a középmezőny elejébe. 

Két rangadón van túl a megye II. 
északi csoportjában szereplő DASE, 
amely először a városi rivális DSC 
gárdáját látta vendégül az egyetemi 
sporttelepen. Már három góllal is 
vezettek a fiúk a második félidő 
elején, ám hamarosan feltámadtak 
a sport clubosok, s feljöttek 3-2-ig, 

újra nyílttá téve ezzel a mérkőzést. Szerencsére focistáink lába 
nem remegett meg, rátettek még egy lapáttal, s újabb három gólt 
berámolva, végül 6-2-es sikert arattak. A városi derbi után a bajnoki 
címről ábrándozó Hajdúhadházhoz látogattak Varga Viktorék, s 
fiatal középpályásunk góljának is köszönhetően nyertek 3-0-ra 
magabiztos játékkal. A hadháziak elleni diadallal már 32 pontnál 
jár Pöszmet Tibor együttese a bajnokságban, így továbbra is vezeti 
a másodosztály mezőnyét.

Hasonlóan a megyeegyesekhez, a megye II. déli csoportjában 
szereplő DEAC II is egyszer lépett pályára az elmúlt időszakban, 

ugyanis a november 7-ére kiírt, Nád-
udvar elleni találkozó az ellenfél tá-
volmaradása miatt elmaradt. Előtte 
azonban nem kis tettet hajtottak 
végre Katona László legényei, 
hiszen az addig listavezető Báránd 
KSE otthonából tértek haza három 
ponttal. Mivel már a 9. percben 3-0-ra 
vezettek labdarúgóink, így mondhatnánk, 
hogy sima volt a mérkőzés, de aki ismeri a bárándi miliőt, az tudja, 
ott soha, semmilyen körülmények között nem egyszerű nyerni. 
A biztos vezetés után ugyan kétszer is kapitulált a srácok hátsó 
alakzata, ám okos, taktikus futballjának köszönhetően sikerült 
újabb gólt szerezniük dr. Köstner Tamáséknak, s végül 4-2re 
megnyerték a meccset. Két körrel az őszi zárás előtt a harmadik 
helyen áll alakulatunk, hat pontra a hőn áhított első helytől.

Egy győzelem, s egy vereség a közelmúlt mérlege férfi 
futsalosaink esetében, akik először a nyíregyházi Ezüstcsikó 
KHE otthonában szenvedtek 7-4-es vereséget. A 2-2-es első fél-
időt követően mondhatni „bent ragadtak” az öltözőben a fiúk, s 
ellenfelünk 7-2-re elhúzott. A végén ugyan próbálták menteni a 
menthetőt Bagiék, de két góljuk már csak a szépítésre volt elég, így 
háromgólos vereség lett a vége. Ezután a REAC gárdája látogatott 
a cívisvárosba, s egy óriási taktikai csatát hozó mérkőzésen 3-2-es 
vereséget szenvedett. Kispályásaink kétgólos előnnyel fordulhat-
tak a szünetben, s ebből egyet egészen a meccs végéig sikerült meg 
is tartaniuk, ami rendkívül fontos három pontot eredményezett. 

Egy döntetlen szerepel női futsalosaink neve mellett az elmúlt 
időszakból, ez inkább fájó, mintsem örömteli számadat. Egyetlen 
meccsét ugyanis az idáig nulla pontos Szekszárd otthonában ját-
szotta Sólyom Attila együttese, ahol egy 3-2-s félidei vezetés után 
végül 5-5-re végzet. A lefújás előtt még 5-3-ra vezettünk ugyan, 
ám a végjátékot a hazaiak bírták jobban, s végül így sikerült pontot 
menteniük. Négy összecsapás után a hetedik helyet foglalják el 
Radics Ágnesék a kilenccsapatos női futsal NB I. mezőnyében.

Csapataink soron következő hazai mérkőzései: 
Megye I.: november 21., 17:30 DEAC – Hajdúdorog

Megye II. dél: november 21., 13:00 DEAC II. – Nagyrábé
Férfi futsal NB II. Kelet: november 16., 18:00 

DEAC – Mezei-Vill FC II.
Női futsal NB I.: november 22., 
DEAC – Miskolci Vénusz NFSE
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Befejeződtek a csoportküzdelmek a Buzánszky Jenő Labdarúgó Egyetemi Kupa 2015 őszi kiírásában, így hát tekint-
sük át, kiknek sikerült kvalifikálniuk magukat az egyenes kieséses szakaszba, s kik lehetnek a végső favoritok egy-
egy divíziót figyelembe véve.

Legalul, a Divízió 3-ban 39 együttes állt rajthoz, s közülük 16 csapat, vagyis a csoportok 
első és második helyezettjei jutottak a rájátszásba. Az FC Knicks, a MÁSZ FC és a Werdel a 
megszerezhető maximális pontszámot gyűjtötte be a csoportmeccsek során, ráadásul utóbbi 
gólkülönbsége meglehetősen imponáló, hiszen 39 rúgott gól mellett mindössze 9-et kaptak. 

A fent említett gárdákon kívül ott van még a play 
off-ban az ’A’ csoportban élen végző In Team és a 
második DEAC-Mix. A ’B’-ből az Üvegszilánkok, a 
Magyar Ászok, a ’C’-ből pedig az FC Knicks mellett 
a Mariastimpfer is. A ’D’ jelű ötösből a Galaxy illetve 
a Hulk City, míg az ’E’ jelzésű kvartettből a Hentesek 
KFC jutott még be a MÁSZ FC mögött. Az ’F’-ből a 
Farkasfalka és a BEFU, a ’G’-ben pedig a Werdel alaku-
lata mögött a Bostwana csípte meg a továbbjutó helyek 
egyikét. Végül, de csöppet sem utolsósorban a ’H’ cso-
port: itt az SFCP végzett az élen, az Amúri Partizán lett 
a második, így ők jutottak be „utolsóként” a tizenhat 
csapatos elitkörbe. 

A második vonalban már kicsit egyszerűbb a képlet, 
bár itt sem a hagyományos lebonyolítási formát válasz-
tották a szervezők. A négy csoport győztese automati-
kusan ott van a legjobb hat között, mely az elődöntőket 
játssza. Ők név szerint: Asztalon Villa, Samba KSA, 
Semmi SE, valamint a Botláb FC. Rajtuk kívül még négy 
csapat (az összesítés szerinti legjobb négy) keresztbeját-
szással dönt a végső hatba kerülésről. Ezen együttesek, s 
párosításaik: Pacers FC –Csiszolatlan Rókák mérkőzés 
lesz az egyik ágon, a másikon TTT Nyerőmű – Crystal 
Paraszt összecsapást rendeznek az elődöntőbe jutásért. 

A premier ligában, azaz a Divízió 1-ben 11 gárda 
mérhette össze tudását két csoportba sorsolva. Az ’A’ 
jelű hatosban a DE Mentorok és a Fullos Merci zárt a 
mezőny végén, a középmezőnyt a Botafogo és az FC 
Strikaz képviselték. Második lett az idei évben remekül 
erősítő Sinter FC kilenc ponttal, és győzött a Szabolcsi 
Ragadozók alakulata, akik 12 pontot gyűjtve utasítottak 
mindenkit maguk mögé. A ’B’ jelű ötcsapatos csoport-
ban még nagyobb volt a tömörülés, az elsőt mindössze 
négy pont választotta el az ötödiktől, utóbbi az ÚSE 
gárdája lett három ponttal. Előtte zárt szintén három 
egységet gyűjtve az Fc De Spurs és a négy ponttal a 
többszörös bajnok Made In Italy. Öt 
pontot szorgoskodott össze a Monyók 
Ádám vezette Retek FC, de náluk 
is többet, hetet sikerült bezsebelnie 
Szabados Tamáséknak, akik ezzel, 
ha nem is simán, de megnyerték a 
„halálcsoportot”.

Gratulálunk minden résztvevőnek, 
s természetesen az elődöntőkről és a 
nagydöntőről is beszámolunk majd!

Kovács Miklós
fotó: facebook.com/buzanszkycup

Buzánszky: vége az alapszakasznak!
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